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Regie over je eigen leven

Medezeggen-
schap in de 
langdurige zorg
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personeel meer vrijheid te geven om te werken op 
een manier die prettig is voor alle cliënten. Nu 
kunnen we hierin al stappen zetten met bijvoor-
beeld groepsgesprekken’, legt Tessie uit. ‘Het is 
belangrijk dat iedereen een stem heeft,’ vult Maikel 
aan, ‘ook de mensen die niet goed kunnen of 
durven praten. Daarom is het bijvoorbeeld belang-
rijk om met pictogrammen te werken.’ Er worden 
momenteel al verbeteringen doorgevoerd op het 
gebied van cliëntenmedezeggenschap. Ook voor 
medewerkers is medezeggenschap een belangrijk 
onderwerp. ‘In de medezeggenschap van mede-
werkers zie je een vergelijkbare beweging,’ vertelt 
Michael, het samen doen, eigen regie, eigenaar-
schap tonen, het is veel laagdrempeliger geworden. 
Er zijn nu veel meer medewerkers betrokken bij het 
opzetten van initiatieven dan vroeger.’ Waar eerder 
beslissingen voor initiatieven en thema’s enkel 
werden besloten in de ondernemingsraad, is er van-
daag de dag veel meer ruimte voor medewerkers 
om hier zelf actie in te ondernemen. Een grote 
verbetering in de medezeggenschap voor mede-
werkers. De thema’s worden mede door medewer-
kers ontwikkeld. Veel meer mensen zijn betrokken 
dan vroeger, waar alles in de ondernemingsraad 
werd besloten voor iedereen. Draagvlak is nu 
daardoor ook groter, maar het kan nog beter.

Participatie voor iedereen
Dat iedereen mag meedenken, betekent niet dat 
iedereen dit ook doet. ‘Participatie wordt vaak als 
iets groots gezien,’ vertelt Michael, ‘maar eigenlijk 
is het vaak heel klein. Het begint al wanneer in een 
teamoverleg bijvoorbeeld een idee wordt bedacht, 
je hoeft niet meer in een raad of projectgroep te 
zitten om te participeren.’ Ook merken Tessie en 
Michael dat het sterk per thema verschilt hoeveel 
medewerkers er willen meedenken. De animo is een 
stuk lager wanneer het gaat over begrotingen en 
cijfers, dan wanneer het gaat over roosters of 
andere praktische zaken. ‘Vroeger werd het minder 
verwacht en gevraagd van medewerkers, om mee 
te denken. Het is een investering om medewerkers 
hiervan bewust te maken dat dat nu wel kan,’ legt 
Michael uit. Tessie vult aan: ‘Dit geldt ook voor 
verwanten. Vroeger gaf je je familielid aan de stich-
ting en dan was het klaar. Maar nu wordt ook 
participatie verwacht. De animo hiervoor is thema 
afhankelijk, wanneer het thema mensen raakt, dan 
gebeurt er wel iets.’

In gesprek op basis van gelijkwaardigheid
Wanneer verschillende mensen met elkaar in 
gesprek zijn, is het belangrijk dat het gesprek 
plaatsvindt op basis van gelijkwaardigheid, dat 
iedereen zich gehoord en begrepen voelt. ‘‘We 
hebben het vaak over de dialoog. Het voeren van 
een dialoog is zoveel meer dan gewoon met elkaar 
praten. Het is belangrijk voor iedere relatie in de 
samenwerking rondom en met een cliënt om op 
een lijn te zitten en echt met elkaar te praten, 
zodat iedereen het gevoel van gelijkwaardigheid 
ervaart. Het team vormt samen met de cliënt en 
de verwant een participatie eenheid,’ vertelt Tessie. 
Michael vult aan: ‘Door echt met elkaar in gesprek 
te gaan, voelen mensen zich gehoord en ontstaat 
er verbinding. Dat stukje samenwerken, samen 
doen op gelijkwaardig niveau, dat is voor mij echt 
iets naar de toekomst toe. Waar die samenwerking 
op gelijkwaardig niveau al is moeten we het vast-
houden en waar dat nog niet zo is, moeten we het 
aanwakkeren en versterken.’

Maikel vindt dat er al goed wordt samengewerkt en 
hoopt dat iedereen hiermee bezig blijft. Tessie bena-
drukt dat alle medezeggenschap momenteel nog in 
ontwikkeling is, er is veel ruimte voor jouw inbreng! 
Laat je horen, geef je mening, denk mee hoe we 
samen goede langdurige zorg kunnen bieden. ●

De ontwikkeling van medezeggenschap
Maikel is voorzitter van de bewonersraad op 
Maasveld. Hij vertelt over de ontwikkeling die 
medezeggenschap de afgelopen jaren heeft door-
gemaakt: “We mogen meer zelf bepalen, zelf de 
regie in handen hebben. We komen ook zelf met 
dingen waar iets mee moet gebeuren. Dat is 
anders dan vroeger, toen werd alles voor je be-
paald. Vroeger was er geen sprake van ‘wat vind jij 
ervan’. Met de jaren verandert dit en daar ben ik blij 
mee.” In het gesprek met Maikel, Tessie en Michael 
komt duidelijk naar voren dat Koraal meegaat in de 
tendens van de tijd, waarin cliënten meer dan 
vroeger aangeven wat ze willen of wat ze nodig 
hebben. ‘Het is een wisselwerking. Koraal speelt in 
op de vraag, vooral nieuwe cliënten zijn vaak 
mondiger,’ vertelt Tessie. Maikel vult aan: ‘Iemand 
die al lang in een instelling woont of werkt, gaat 
gewoon door op de automatische piloot, maar het 
is niet meer zoals vroeger. Het is belangrijk dat er 
wordt geluisterd naar onze wensen, we zijn klanten 
van Maasveld en de klant is belangrijk. Zo werkt 
het.’ Michael benadrukt dat Koraal goed op weg is, 
maar dat er nog veel ruimte voor verbetering is in 
de ontwikkeling van de medezeggenschap en de 
eigen regie van cliënten.

Op weg naar verbetering
‘Om de stappen te kunnen zetten die we willen 
zetten, is het sowieso nodig om het personeels-
tekort aan te pakken. Dan is het makkelijk om het 

Kiezen welk beleg je op je 
boterham wilt eten, welke 
kleren je aantrekt of wan-
neer je naar buiten gaat: 
voorbeelden van keuzes 
die je graag zelf maakt. 
Binnen de langdurige zorg 
komt steeds meer ruimte 
voor medezeggenschap en 
regie over je eigen leven, 
waarin meer oog is voor de 
individuele behoeftes. Met 
Maikel, Tessie en Michael
voer ik een gesprek over de 
ontwikkeling van de mede-
zeggenschap in de langdu-
rige zorg.

Het is belangrijk 
dat iedereen een 
stem heeft, ook 
de mensen die 
niet goed kunnen 
of durven praten.

Maikel

Michael

het.’ Michael benadrukt dat Koraal goed op weg is, 
maar dat er nog veel ruimte voor verbetering is in 
de ontwikkeling van de medezeggenschap en de 
eigen regie van cliënten.

Op weg naar verbetering
‘Om de stappen te kunnen zetten die we willen 
zetten, is het sowieso nodig om het personeels-
tekort aan te pakken. Dan is het makkelijk om het 

voer ik een gesprek over de 
ontwikkeling van de mede-
zeggenschap in de langdu-
rige zorg.

Het is belangrijk 
dat iedereen een 
stem heeft, ook 
de mensen die 
niet goed kunnen 
of durven praten.

Maikel
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Karin Cortenbach, medewerker cliëntencommuni-
catie legt uit: “We dachten hierbij al snel aan een 
puzzel: stap voor stap de puzzel compleet maken. 
Bij cliëntencommunicatie gaat het vooral om het 
begrijpelijk maken van informatie. Het kan dan 
helpend zijn om informatie om te zetten in com-
municatiemiddelen die passend zijn bij de doel-
groep. Bijvoorbeeld afbeeldingen, praatkaarten of 
spellen. Hier hebben we uiteindelijk gekozen voor 
een IXXI fotocollage, een handig systeem waarbij je 
heel gemakkelijk foto’s kunt vervangen of toevoe-
gen. De bewonersraad gaf aan dat ze in de IXXI 
voor elk onderwerp een eigen foto wilden en ze 
vonden visueel onderscheid tussen plannen en 
afgeronde plannen belangrijk.” 

Karin vervolgt: “Dat hebben we als volgt opgelost: 
bij de belangrijkste doelen van de bewonersraad 
voor 2022 (16 doelen) werden foto’s gezocht. Op 
basis van de ideeën die ze er zelf bij hadden. Bij-
voorbeeld: waar denk je aan bij gezondheid van 
cliënten? Dat werd een foto van sportende mensen 
in de Annafit ruimte. Van die 16 foto’s werden twee 
versies gemaakt: wazige en heldere foto’s. De 16 
wazige foto’s vormen samen de IXXI voor 2022. Als 
er een doel behaald is, wordt de wazige foto 
vervangen door de echte, heldere foto. Zo ziet de 
bewonersraad meteen welke doelen behaald zijn 
en welke nog niet. De IXXI hangt in Figuurhof 1, 
waar de bewonersraad altijd vergadert.”

Nanine vult aan: “Onlangs gingen we aan de slag 
met het regioplan 2023. Aan de hand van de IXXI 
kun je echt met elkaar in gesprek: welke doelen zijn 
nog niet gerealiseerd en gaan dus mee naar 2023? 
Maar ook: welke nieuwe doelen hebben jullie verder 

“Participatie is erg belangrijk. Cliënten moeten 
kunnen meedenken en meebeslissen over de doelen 
van de regio.” Nanine van Lieshout, medewerker 
kwaliteit, beleid en projecten, is betrokken bij het 
opstellen van het regioplan van Koraal regio 
Noord- en Midden-Limburg. Nanine: “De doelen 
van de regio maakten we bespreekbaar met behulp 
van het regioplan in begrijpelijke taal, Taal voor 
allemaal. Maar eigenlijk wilden we cliënten er méér 
bij betrekken. En regelmatig in gesprek blijven over 
de voortgang. Het feit dat we een meerjarenplan-
ning hebben maakt dat lastig. Want hoe maak je 
duidelijk met welke doelen je op dit moment bezig 
bent en welke doelen er verspreid zijn over meerde-
re jaren? Hoe kun je dat inzichtelijk maken? Samen 
met cliëntencommunicatie zijn we op zoek gegaan 
naar een oplossing.”

IXXI
ondersteunt 
cliënten in 
gesprek over 
regiodoelen

nog? Naast de bestaande 16 foto’s uit 2022, die 
natuurlijk deels al zijn gerealiseerd, zullen er voor 
het regioplan 2023 nog 12 foto’s toegevoegd 
worden. En zo kunnen we blijven aanpassen en 
uitbreiden.”

Ook Dylano de Gussem, lid van de bewonersraad, 
is positief over de IXXI. Hij voelt zich nu veel meer 
betrokken bij de doelen van de regio. Dylano: “Dat 
komt omdat ik nu écht meepraat. Toen Nanine en 
Karin naar onze vergadering kwamen, vroegen ze 
onze mening over de puzzel. Wij wilden bijvoor-
beeld van elk onderwerp een aparte foto. Dan is 
het duidelijk voor ons. Ook hebben we met de 
bewonersraad de onderwerpen gekozen die wij het 
belangrijkst vonden. En daar zijn toen foto’s bij 
gezocht. Deze foto’s mochten we zelf kiezen. Als 
directeur Wim naar onze vergadering komt, dan 
vertelt hij hoe het gaat met de doelen. En als er 
een doel klaar is, neemt hij de foto mee zodat we 
deze kunnen vervangen. Je kunt nu heel duidelijk 
zien waar de regio nog aan moet werken.” Behalve 
dat Dylano zich nu meer betrokken voelt, geeft het 
hem ook een goed gevoel als er doelen worden 
behaald. Dylano: “Ja, dan ben ik heel erg blij. Maar 
ik ben dan vooral blij voor iedereen! Want als er 
doelen klaar zijn, dan is dat goed voor de regio. En 
dat is fijn voor ons allemaal.” ●

Het IXXI-systeem is een mooi 
middel dat mij ondersteunt om 

met de bewonersraad in gesprek 
te gaan over de regiodoelen. 

Regiodirecteur Wim Swaak

Meepraten, meedenken en meebeslissen
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Terugkijken

Vooruitkijken

Onze wensen voor 
2022 waren

Rust en herstel voor cliënten en 
medewerkers. 2021 gaf nog te 
weinig ruimte om naast het goede 
ook het leuke te kunnen blijven 
doen.

Een balans te vinden tussen de 
ambities van Koraal en de verander-
capaciteit van onze organisatie.

Concrete stappen binnen de 
nieuwe Strategie Langdurige zorg.

Oplossingen met betrekking tot de 
arbeidsproblematiek. Creativiteit 
is hierbij van belang.

Wat willen we graag 
verbeteren?

Voor 2022 formuleerden we de 
verbeterwens om meer en beter 
invulling te kunnen geven aan 
vrijetijdsactiviteiten voor cliënten 
en de mogelijkheden tot ontmoe-
ten te vergroten. We hebben hierin 
binnen de regio’s wel kleine stap-
pen kunnen maken maar hebben 
daarin nog zeker wensen tot 
verbetering voor de toekomst.

We zien dat de werkdruk voor onze 
medewerkers nog steeds erg hoog 
is. Vacatures, administratie en 
verzuim dragen hierbij toe. Het 
blijft voor Koraal een aandachts-
punt hier in 2023 verbetering in 
aan te brengen.

We zijn een organisatie die staat 
voor leren en verbeteren. We 
mogen echter ook meer onze 
successen vieren. 

Hebben we onze wensen 
kunnen realiseren?

Hoewel corona ook in 2022 nog 
regelmatig de kop op stak hebben 
we de mogelijkheid gezien de leuke 
dingen weer op te pakken. Er is 
weer invulling gegeven aan grote 
activiteiten en we hebben de 
feestdagen als vanouds kunnen 
vieren. Goede momenten die bij 
iedereen een glimlach op het 
gezicht getoverd hebben.

We brachten nadrukkelijk priorite-
ring aan in de ambities zowel 
binnen de Strategie Langdurige 
Zorg als de regio’s. Hetgeen 
geresulteerd heeft in minder doelen 
in regioplannen en nadrukkelijker 
prioriteren van ontwikkelingen. 

Het proces van doorontwikkelen 
van de methodiek 5-Step naar Life 
by five is afgerond. Daarmee heeft 
reflectie nog nadrukkelijke aan-
dacht in de methodiek.
We realiseerden mooie ontwikke-
lingen voor de doelgroep LVB+ en 
de Koraal poli VG is verder uitge-
werkt.

We gebruikten 2022 maximaal 
om nieuwe wegen te onderzoeken 
om onze arbeidsmarkt te vergro-
ten. Trajecten zijn uitgewerkt zodat 
deze in 2023 kunnen worden 
gerealiseerd.

Voor 2023 wensen we

Dat de uitgewerkte plannen om 
onze arbeidsmarkt te vergroten en 
onze vacatures te verminderen 
gerealiseerd worden en de uitwer-
king hebben die wij wensen.

Dat we onszelf verder blijven 
uitdagen om participatie van 
cliënten en wettelijk vertegen-
woordigers te vergroten. 

Dat we blijven prioriteren en 
reflecteren. Dat we in staat zijn 
om kritisch naar onszelf te blijven 
kijken en te ontwikkelen. 

We zijn trots op

We zien steeds meer initiatieven 
voor communicatie op maat. Zo 
kunnen bewonersraden steeds 
meer meepraten in het opzetten 
van beleid en het volgen daarvan. 
Daarnaast worden communicatie-
middelen (bijv. nieuwsbrieven) 
steeds meer op maat uitgevoerd. 

De implementatie van digi-coaches 
in onze organisatie die medewer-
kers ondersteunen bij het digitale 
werk door het maken van handlei-
dingen en het begeleiden van 
medewerkers op aanvraag.

De (creatieve) initiatieven die ook 
dit jaar weer tot ontwikkeling zijn 
gekomen. Initiatieven die passen in 
de ontwikkeling van onze zorg, die 
bijdragen aan een beter leven en 
de ontwikkelingen van cliënten. 
Passend binnen de Strategie.

Dat de ontwikkelde zelfscan nu 
ook in andere regio’s wordt uitge-
rold waardoor we nog meer 
ambassadeurs van kwaliteit 
krijgen binnen Koraal.
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Externe 
visitatiecommissie 
bezoekt NML
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Binnen de zorg is kwaliteit een belangrijk 
thema. Zorgorganisaties moeten elk jaar 
een kwaliteitsrapport maken. Daarin staat 
hoe het met de zorg gaat, hoe mensen 
met een beperking die zorg ervaren en 
wat beter kan. Daarnaast krijgen zorg-
organisaties elke twee jaar bezoek van 
externe deskundigen: de externe visitatie. 
Deze deskundigen kijken hoe het met de 
zorgorganisatie gaat en praten dan met 
cliënten, medewerkers en bestuursleden. 
Na afloop schrijven ze een verslag met 
daarin hun bevindingen. De belangrijkste 
bevindingen komen ook in het kwaliteits-
rapport te staan.

Drive om er iets van te maken
Aan het eind van de dag kregen we al een eerste 
terugkoppeling van de commissie. Ze concludeer-
den dat wat betreft kwaliteit de organisatie een 
mooi evenwicht heeft gevonden tussen inspireren 
en controleren. Iedereen spreekt dezelfde taal, er is 
een drive om er iets van te maken en samen aan de 
slag te gaan voor een betere organisatie. Eigen 
regie staat centraal en er is ruimte voor medewer-
kers om hun eigen professionaliteit weer te ontdek-
ken. De commissie gaf aan mooie voorbeelden te 
hebben gezien zoals de zelfscan, waarin het de 
organisatie gelukt is een doe-instrument te ontwik-
kelen dat concreet is, resultaten weergeeft maar 
ook meteen zaken in processen verweeft. Ze zagen 
een organisatie die klaar is om de weg van vernieu-
wing van de zorg in te slaan, die de blik naar de 
toekomst handen en voeten kan gaan geven. 

Fijne en indrukwekkende dag
In het officiële verslag dat we later kregen, schrijft 
de commissie: “Mooi dat we als commissie nu vol in 

gesprek konden met bevlogen Koraal medewerkers, 
cliënten en hun verwanten. Hun enthousiasme, 
openheid, vriendelijkheid en betrokkenheid trof ons. 
We danken jullie voor de open en aangename 
consultatie, een fijne en indrukwekkende dag, en 
hopen dat onze evaluatie bijdraagt aan de bedoe-
ling die bij Koraal hoog in het vaandel staat. Vanuit 
de commissie kijken we terug op een goede rappor-
tage, mooie reflectieve gesprekken en een inkijkje in 
het dagelijks leven van cliënten en medewerkers. In 
al haar bescheidenheid meent de commissie dat 
iedereen binnen Koraal met trots op het afgelopen 
pittige jaar kan terugkijken met dit kwaliteitsrap-
port in handen: het doet hen recht. We sluiten af 
met nog enkele aandachtspunten, maar hier rest 
niets dan complimenten.“ 

Mooie woorden, waar we als Koraal samen trots 
op kunnen zijn. Want, kwaliteit dat zijn we samen 
en doen we samen! ●

organisaties elke twee jaar bezoek van 
externe deskundigen: de externe visitatie. 
Deze deskundigen kijken hoe het met de 
zorgorganisatie gaat en praten dan met 
cliënten, medewerkers en bestuursleden. 
Na afloop schrijven ze een verslag met 
daarin hun bevindingen. De belangrijkste 
bevindingen komen ook in het kwaliteits-
rapport te staan.

Op maandag 16 mei ontving Koraal, regio NML 
bezoek van een visitatiecommissie, deze bestond 
uit Kim Beenhakker (LFB), Henk Verstappen 
(gemeente Horst aan de Maas) en Jac de Bruijn 
(YouCare). Door middel van een uitgebreid en zeer 
gevarieerd programma maakte de commissie 
kennis met onze regio. Zo gingen ze onder andere 
in gesprek met de bewonersraad en ervaringsdes-
kundigen en bespraken het kwaliteitsrapport met 
de regiodirecteur, de Raad van Bestuur en onze 
kwaliteitsmedewerker. Ook gingen ze in gesprek 
met teamleiders, gedragswetenschappers en 
senior-begeleiders waarin onder andere aan de 
orde kwam hoe wij werken, hoe we inhoud geven 
aan kwaliteit van zorg, participatie en maakten ze 
kennis met de zelfscan. Tot slot werd er een bezoek 
gebracht aan Polderhof 8-10 en Polderhof 5. 
Tijdens de gehele dag werd er door iedereen met 
veel enthousiasme verteld wat we doen, hoe we 
het doen en voor wie we het doen. We kunnen 
terugkijken op een geslaagde dag!
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Mijn naam is Philippe Dackus en ik ben 23 jaar. 
Op maandag, dinsdag, donderdag en vrijdag werk 
ik in de bakkerij op Maasveld. Ik help daar met het 
maken van brood, verschillende lekkernijen en in de 
verkoop. Vooral het proces van brood maken vind ik 
erg leuk. 

Ik werk hier nu zo’n 3 jaar, hiervoor heb ik ook op 
een reguliere plek gewerkt, maar dat liep helaas 
mis. Ik vind de gezelligheid en collega’s erg fijn hier. 
En dat er gekeken wordt naar wat ik wél allemaal 
kan en dat ik ook zelfstandig dingen kan doen en 
leren. Zo kan ik bepaalde lekkernijen zoals wafels 
helemaal alleen bakken. Ik vind het fijn om hier te 
zijn, en mijn steentje bij te dragen! ●

Ik kan 
bepaalde 

lekkernijen 
zoals wafels 

helemaal 
alleen 

bakken. 

Cliënt aan het woord

Philippe Dackus

Mijn naam is 
Op maandag, dinsdag, donderdag en vrijdag werk 
ik in de bakkerij op Maasveld. Ik help daar met het 
maken van brood, verschillende lekkernijen en in de 
verkoop. Vooral het proces van brood maken vind ik 
erg leuk. 

Ik werk hier nu zo’n 3 jaar, hiervoor heb ik ook op 
een reguliere plek gewerkt, maar dat liep helaas 
mis. Ik vind de gezelligheid en collega’s erg fijn hier. 
En dat er gekeken wordt naar wat ik wél allemaal En dat er gekeken wordt naar wat ik wél allemaal 
kan en dat ik ook zelfstandig dingen kan doen en kan en dat ik ook zelfstandig dingen kan doen en 
leren. Zo kan ik bepaalde lekkernijen zoals wafels 
helemaal alleen bakken. Ik vind het fijn om hier te 
zijn, en mijn steentje bij te dragen! 

Philippe Dackus

graag bij Koraal. Ik heb werk bij Jumbo en bij het 
serviceteam in Heel. En een keer per week heb ik 
vergadering van de Bewonersraad. Ik ben voorzit-
ter, Yvonne heeft mij dit gevraagd en daar ben ik 
wel trots op. Ik heb ‘ja’ gezegd omdat ik graag wil 
helpen. Ik vind het belangrijk dat er dingen geregeld 
worden voor iedereen die binnen St. Anna woont. 
Zo vind ik dat er genoeg tijd moet zijn voor ons als 
cliënten. Dat personeel tijd voor ons heeft. Zij moe-
ten nu veel doen en hebben weinig tijd om leuke 
dingen te doen. Ik vind ook dat de ‘oudjes’ (senio-
ren) meer ‘lucht moeten kunnen happen’ (buiten 
zijn, frisse lucht krijgen). Zij zitten teveel binnen dat 
is niet gezond. Iedereen moet naar buiten kunnen. 
Ook St. Anna moet nog dingen leren. Zo moeten 
begeleiders leren nog beter met ons om te gaan en 
ze moeten nieuws en activiteiten aan ons voorlezen 
zodat wij weten wat er te doen is. We kunnen dan 
meedoen en meepraten. Dat vind ik allemaal 
belangrijk. We moeten dat samen regelen, dat wil 
ik heel graag doen. ●

Ik ben Bas Kuckelkorn, eigenlijk heet ik Sebastiaan 
maar iedereen noemt mij Bas en dat vind ik oké. 
Ik ben 31 jaar en woon al heel lang bij Koraal en 
ben voorzitter van de bewonersraad in de regio 
NML (Noord- en Midden Limburg). Voordat ik naar 
Koraal kwam woonde ik in Watersley. Bij Koraal 
heb ik allereest in Op de Bies gewoond. Daarna 
ben ik naar St. Anna gekomen. Ik heb gewoond op 
Ceder, Schoolhof en Kapellaan in Heel, daarna op 
de Donderberg in Roermond en inmiddels woon ik 
weer ergens anders. Ik ben dus vaak verhuisd. Dat 
komt omdat ik veel geleerd heb. Ik kan nu zelfstan-
dig naar de stad en ga zelfstandig naar de kapper, 
maak gebruik van het openbaar vervoer en kan 
zelfstandig naar het zwembad en gaan sporten. 
Dat kon ik eerst allemaal niet. Begeleiding heeft 
mij geholpen om deze dingen te leren. Ze hebben 
het eerst allemaal samen met mij geoefend. Ze 
gingen dan met mij mee. Daarna ben ik steeds 
meer zelf gaan doen. We zijn iedere keer een stap 
verdergegaan en nu kan ik dat dus alleen. Ik kan 
nog meer leren en wil dit ook heel graag. Daar gaat 
begeleiding mij ook weer bij helpen. Ik woon heel 

Ik heb 
‘ja’ gezegd 
omdat ik 
graag wil 
helpen.

Cliënt aan het woord

Bas Kuckelkorn
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Guido woont bij Op de Bies. Hij vindt het belangrijk 
dat je over allerlei zaken kunt praten en dat mensen 
gewoon zichzelf moeten kunnen zijn. “Ik ben homo”, 
vertelt Guido. “Maar daar praat ik eigenlijk niet 
vaak over. Op tv zie ik wel eens dat mensen soms 
moeilijk reageren als iemand zegt dat hij homo is. 
Zelf heb ik nog nooit een vervelende reactie gehad. 
Dat hoeft ook niet, want homo zijn is normaal. 
Eigenlijk zou iedereen daar zo over moeten denken.” 

Bij medewerker Jo voelde Guido de ruimte om uit-
gebreid te praten over zijn geaardheid. En in hun 
gesprekken ontstond op een gegeven moment ook 
het idee om een gay pride te organiseren bij Op de 

Bies. Helaas overleed Jo voordat de plannen concre-
te vormen aan konden nemen. Dit nog steeds tot 
groot verdriet van Guido. Het weerhield hem er niet 
van om de plannen tóch door te zetten. En aan Erik 
Hanssen en de andere medewerkers van afdeling 
recreatie en vorming te vragen: “Kunnen jullie mij 
helpen met mijn idee voor een feestje?” Erik en zijn 
collega’s antwoordden vervolgens: “Wij organiseren 
geen kleine feestjes, alleen maar hele grote feesten.” 
En zo kwam Guido’s idee in een stroomversnelling.

“Op 26 juni vindt op ons terrein het muziekfestival 
Biespop plaats”, geeft Erik aan. “Het hoofdpodium 
staat er op de zaterdag voorafgaande aan dat 
evenement toch al. Dus was de keuze om het 
Regenboog Festival op die dag in te plannen gauw 
gemaakt. Met het woord Regenboog dragen we uit 
dat het écht een evenement voor iedereen is. 
Homo’s, lesbiennes, biseksuelen, transseksuelen: 
het is de bedoeling dat iedereen kan samenkomen 
en kan vieren dat we anders mogen zijn. >

Guido, de 
drijvende 
kracht 
achter het
Regenboog 
Festival

Kunnen zijn wie je bent. Andere men-
sen ondersteunen in hoe zij hun leven 
willen leven. Naast elkaar staan in 
plaats van tegenover elkaar. Al deze 
dingen én meer vieren we binnenkort 
tijdens het eerste Regenboog Festival, 
dat op zaterdag 25 juni plaatsvindt 
op de centrumlocatie van Koraal regio 
Parkstad in Landgraaf. Het belooft 
nu al een heel groot feest te worden. 
Maar hoe is het evenement tot stand 
gekomen? Die vraag willen we stellen 
aan Guido Hamers, de drijvende kracht 
achter het Regenboog Festival. We 
reizen af naar camping De Water-
toren in Rimburg, waar Guido die 
middag aan het werk is.
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Partners in participatie

Zuyderland 
en Koraal 
over het 
belang van
werk én
waardering

Het evenement richt zich ook niet alleen op cliënten 
van Op de Bies. Maar vooral ook op mensen uit de 
buurt en andere geïnteresseerden. Stap binnen in 
een andere wereld, kijk om je heen en ervaar dat 
iedereen gelukkig kan en mag zijn op zijn eigen 
manier.” Guido hoopt dat er ook mensen komen die 
nu nog niet zo van ‘anders zijn’ houden. “Als ze zien 
dat iedereen hier straks naast elkaar staat te 
feesten en dat iedereen respect voor elkaar heeft, 
dan gaan ze er misschien anders over denken.”

“Op dit moment zijn we met een enthousiaste 
groep bezig om het evenement tot in de puntjes 
voor te bereiden”, licht Erik toe. “Er komen drag 
queens, burlesque dansers en een heuse operazan-
geres. En aan het einde van de middag is er een dj 
voor de dance beats.” Voor het zover is, moeten er 
nog flink wat zaken worden geregeld.” Guido vult 
aan: “Ik ben nu al bezig met het maken van regen-
boogviltjes. Dat is straks extra feestelijk voor op de 
statafels. Binnenkort gaan Erik en ik de posters 
ophangen en ik ga ook helpen bij het opbouwen 
van het podium.” Maar wat gaat Guido doen als 
het straks zover is? Als zijn idee echt werkelijkheid 
is geworden en iedereen feest staat te vieren bij Op 
de Bies? “Dan ga ik er gewoon heel erg van genie-
ten”, zegt hij. “Samen met de vrienden van Jo. En 
alle andere mensen. Ik hoop dat het mooi weer is 
en dat er heel veel bezoekers komen naar het 
Regenboog Festival.” ●
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Elke maandag en woensdag gaat 
een groep gemotiveerde cliënten van 
Koraal locatie Op de Bies naar hun 
werk. Waar? Bij het Zuyderland 
Medisch Centrum in Sittard-Geleen! 
Een busje brengt hen naar die aan-
sprekende werkplek en als ze daar 
uitstappen, kunnen ze steevast reke-
nen op een warme ontvangst. Want 
de medewerkers van Zuyderland 
hebben waardering voor de werk-
zaamheden die door de cliënten van 
Koraal worden uitgevoerd. Zij zorgen 
er namelijk voor dat het gebied rond-
om het ziekenhuis netjes blijft. De 
cliënten ruimen zwerfvuil op, maken 
de prullenbakken leeg en vegen het 
straatwerk aan bij de verschillende 
ingangen. Daarmee dragen zij hun 
steentje bij aan de eerste indruk die 
Zuyderland maakt. Belangrijk werk 
dus! Werk dat zeker niet onopgemerkt 
blijft, want naast de complimenten 
van de medewerkers van het zieken-
huis zelf kan het schoonmaakteam 
rekenen op talloze opgestoken duimen 
en schouderklopjes van bezoekers. 
En dat is uitstekend voor het zelfver-
trouwen en de zelfstandigheid van de 
cliënten. Want meedoen en een ver-
schil maken; dat geeft iedereen een 
goed gevoel. 

Inmiddels hebben Levi, Björn en Geert-Jan de 
bakfiets uit de stalling gehaald en gaan ze fanatiek 
met hun gereedschappen naar één van de ingan-
gen. Het zonnetje schijnt. “Met dit prachtige weer 
is lekker bezig zijn in de buitenlucht ideaal”, licht 
begeleider Gwenny Jurgen toe. “Met Zuyderland 
bekijken we nu of we op termijn ook nog andere 
werkzaamheden kunnen uitvoeren. Als het straks 
winter is, zou het mooi zijn als we ook in het zieken-
huis taken kunnen uitvoeren. Denk aan het verza-
melen en weer netjes terugzetten van rolstoelen. 
Maar dat moet dan wel passen. Voor het zieken-
huis is het niet fijn als we met een grote groep door 
de gangen lopen. En andersom: de werkzaam-
heden moeten ook passen bij de cliënten zelf. 
Want ook zij hebben het liefst een baan waarin ze 
hun ei kwijt kunnen, net zoals jij en ik. Wat het 
beste past, voor het ziekenhuis én de cliënten, dat 
zijn we op dit moment nog aan het uitzoeken. 
Maar de samenwerking verloopt zo voorspoedig, 
dat ik zeker weet dat we daar wel uit gaan komen. 
Zuyderland heeft wat participatie betreft echt een 
mooie visie. Met uitgangspunten die aansluiten op 
wat wij bij Koraal voor onze cliënten willen bereiken.”

En dan is het tijd. Tijd om te lunchen. In het perso-
neelsrestaurant van Zuyderland natuurlijk, want 
wat dat betreft zijn de cliënten van Koraal hier 
gewoon medewerkers. Het interview en de bijbeho-
rende fotosessie zijn voorbij. En dat is maar goed 
ook. Want er ligt nog voldoende werk dat na de 
pauze moet worden uitgevoerd. Het terrein rondom 
het ziekenhuis moet er aan het einde van de dag 
namelijk weer spic en span bij liggen. Want dan 
stap je pas echt met voldoening terug in de bus! ●

“Vanuit maatschappelijk oogpunt vinden we het 
belangrijk om mensen met een grotere afstand tot 
de arbeidsmarkt de kans te bieden om werkervaring 
op te doen”, zegt Carla van Gestel. Zij is teamleider 
Praktijk Opleidingen Services bij Zuyderland Medisch 
Centrum. “We bieden een leeromgeving voor 
bijvoorbeeld studenten en mensen die in inburge-
ringstrajecten zitten. Maar ook voor cliënten uit de 
geestelijke gezondheidszorg en langdurige zorg. 
Een paar maanden geleden kwamen we in contact 
met Koraal. En al vrij snel was duidelijk dat het 
netjes houden van het terrein rondom het zieken-
huis een aansprekende klus was voor de cliënten. 
Werk dat voorheen door onze vaste schoonmaak-
partner werd uitgevoerd en dus gewoon heel 
nauwgezet moet worden uitgevoerd. 
De cliënten van Koraal zijn in maart aan de slag 
gegaan. En tot nu toe zijn we heel tevreden. ”Carla 
geeft aan dat ze de maatschappelijke functie 
breder ziet dan alleen het aanbieden van werk-
zaamheden: “We vinden het belangrijk dat de 
cliënten zich ook gewaardeerd voelen. Daarom 
zorgen we voor een positieve ontvangst als ze hier 
aankomen. Vorige week hebben ze petjes met het 
Zuyderland-logo gekregen. Je ziet gewoon dat ze 
zich dan echt een onderdeel van de club voelen. 
Mooi dat we hen ook dát kunnen bieden.” 

Hier nog fotobijschriften?
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Een bijzondere 
samenwerking

Kansen zien die een ander niet ziet. 
‘Out of the box’ denken. Vaak niet de 
meest gemakkelijke weg, maar het 
kan zoveel opleveren. Glenn de Boer 
woont op een zeer intensieve gedrags-
groep (EVB+) binnen St. Anna. Het 
vinden van een passende daginvulling 
is niet gemakkelijk. Hij werkt één dag 
in de week op Park Piahoeve en één 
dag helpt hij bij St. Anna met het 
wasgoed. Dat vindt hij leuk om te 
doen, maar Glenn is vóóral heel crea-
tief en geïnteresseerd in techniek. 
Riëlle Evers, senior groepsbegeleider, 
komt regelmatig bij het bedrijf ‘Bloem 
gebruikte bouwmaterialen’ in Panheel 
en raakt daar aan de praat met mede-
werker Peter Flekken. Riëlle: “Ik dacht: 
hoe mooi zou het zijn als Glenn hier 
aan het werk kan? Niet voor de hand 
liggend, dergelijke stage-/werkplek-
ken bij een regulier bedrijf komen bij 
deze doelgroep zelden voor. Maar 
waar een wil is, is een weg! Mede 
dankzij de inzet van het bedrijf werkt 
Glenn er inmiddels al een aantal 
maanden.”

Spanningsboog 
Peter: “Het is fijn om samen met Glenn te werken. 
Een-op-een begeleiding is noodzakelijk. Als ik met 
klanten naar buiten loop, dan gaat Glenn mee. Ik 
kan hem niet alleen laten met al die apparatuur. 
Dat is niet erg, we vinden altijd een oplossing. 
Laatst vroeg Glenn om bedrijfskleding. Zodat het 
herkenbaar is dat hij hier werkt. Vanzelfsprekend 
hebben we dat toen meteen geregeld.” Peter ver-
volgt: “Glenn is gestart met een halve dag, maar 
omdat het zo goed ging zijn we al uitgebreid naar 
twee halve dagen. Fantastisch! Ik blijf zoeken naar 
ruimte in zijn spanningsboog, natuurlijk wel in over-
leg met zijn persoonlijk begeleider Wanda Vaessen. 
Misschien kunnen we uitbreiden naar een werkdag 
van 10.00 - 16.00 uur? Dan krijgt hij te maken met 
lunchpauze op het werk, weer een nieuwe uitdaging. 
Ik heb Glenn ook een keer opgehaald om samen in 
Roermond naar een sloopplaats te gaan. Zo pro-
beren we telkens in kleine stapjes uit wat voor hem 
haalbaar is.” >

We proberen telkens in 
kleine stapjes uit wat voor hem 

haalbaar is.

Uit ander hout gesneden
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Leuke dag
“Mij gaat het er niet om of de werkzaamheden van 
Glenn iets opleveren voor het bedrijf. Ik vind het 
vooral belangrijk dat hij een leuke dag heeft gehad. 
We doen allerlei verschillende klusjes. Soms komt 
Glenn zelf met iets en soms gaan we aan de slag 
met het materiaal dat hier ligt. Nu is hij bijvoor-
beeld een geluidsbox aan het maken. Hij is heel 
creatief!” Terwijl Peter enthousiast vertelt, is Glenn 
een houten speakerkast aan het schuren. Glenn: 
“Dit is al de tweede keer dat ik zoiets maak. Ik vind 
het leuk om spulletjes in elkaar te zetten. Ik koop 
dan bijvoorbeeld een losse printplaat en daar ga 
ik dan mee aan de slag. Als ik niet weet hoe ik iets 
moet maken, dan zoek ik het op via YouTube. En 
dan doe ik het na.”

Verschillende soorten hout
Glenn is in de loods in Panheel duidelijk erg op zijn 
gemak. Glenn: “Ik vind het leuk dat Peter me van 
alles leert. Ik wist niet dat er verschillende soorten 
hout bestaan. Ik dacht: hout is hout. Maar er zijn 
heel veel soorten! Het hout van de buitenkeuken 
die we nu maken is bijvoorbeeld heel erg hard.” 
Peter: “Ik vind het leuk om dingen die je zelf hebt 
geleerd, door te geven aan de volgende generatie. 
Glenn staat ook echt open voor tips. Hij wil dan 
precies weten waarom het zo werkt. Weet je nog 
Glenn wat ik je heb geleerd over de spijker?” Glenn 
glimlacht: “Oh ja! Als je een spijker in een lat slaat, 
dan moet je hem eerst op de spitse kant slaan. 
Dan is hij niet meer zo spits en als je hem daarna 
in het hout slaat, dan gaat het hout niet splijten.” 
Een goede tip, die we zeker zullen onthouden. Ter 
afsluiting knutselt Glenn nog even snel aan zijn 
printplaat en dan… klinkt er muziek! Met een trotse 
glimlach laat hij zien dat het werkt. Eén ding is 
zeker: het ‘out of the box’ denken heeft een bijzon-
dere samenwerking opgeleverd! ●

Ik vind het leuk om spulletjes in 
elkaar te zetten.

Yucel-methode
Bart en zijn begeleider Roel van der Cruijsen Zelf je leven 

positief 
veranderen: 
bouwen 
in herstel
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In de jeugdhulp veranderen 
we de focus van beper-
kingen en problemen naar 
aandacht voor krachten, 
steun, hoop en veerkracht 
van de jeugdige. Om deze 
verschuiving te ondersteu-
nen, gebruikt Koraal de 
Yucel-methode. Dit is een 
methode om in gesprek 
te gaan over de krachten, 
lasten en wensen van een 
jeugdige en het gezin. Bart
(niet zijn echte naam) 16 
jaar, verblijft vanwege zijn 
gedrag bij Koraal locatie 
De Hondsberg. Met behulp 
van Yucel heeft hij samen 
met zijn ouders zijn levens-
situatie in kaart gebracht. 
Bart heeft de resultaten 
zelf aan het behandelteam 
toegelicht. Samen met zijn 
persoonlijk begeleider Roel
van der Cruijsen vertelt hij 
over zijn ervaring.

Het verhaal van Bart heeft diepe indruk gemaakt 
op het behandelteam. “Het is zo knap dat Bart zich 
zo kwetsbaar kon opstellen”, zegt Roel. “Ik kreeg er 
kippenvel van. Hij kreeg ons allemaal stil. We waren 
heel trots op hem. Het heeft Bart in zijn kracht 
gezet.”

Ook voor Bart voelde het fijn om te vertellen. “De 
begeleiding weet wat er met me aan de hand is en 
hoe het met me gaat. Ook is mijn mindset veran-
derd; ik ben veel positiever. Ik kan nu beter mijn 
emoties aanvoelen en ik kan ze kwijt. Dat levert 
mij veel op. Ik functioneer thuis en op school be-
ter, heb het leuker met mijn moeder en kan beter 
dingen oplossen. Ik kan nu lekker door. Ik wil mijn 
scooterrijbewijs en vmbo-diploma halen. En later 
een goede baan vinden. Zo mooi als ik tegen mijn 
ouders kan zeggen: Ja, ik kan het wel!” ●

“Met de Yucel-methode kun je de levenssituatie van 
een persoon in kaart brengen”, legt persoonlijk be-
geleider Roel van der Cruijsen uit. “Met gekleurde 
blokken heeft Bart een visuele weergave gebouwd 
van zijn huidige en gewenste levenssituatie. Wat 
vindt hij fijn, wie zijn belangrijk voor hem, waar 
krijgt hij energie van en wat ervaart hij als een last? 
Zo hebben we goed in beeld gekregen wat Bart wil 
bereiken, waar hij aan wil werken en welke dingen 
hem daarbij helpen. Wij begrijpen hem beter en 
kunnen beter bij hem aansluiten. We kunnen samen 
met Bart en zijn ouders heel gericht aan de slag.”

Bart heeft zelf de resultaten van zijn opstelling 
verteld aan een groep van twaalf begeleiders. “Ik 
vond het niet moeilijk of spannend”, zegt Bart. “Ik 
ben gewoon gaan vertellen. Bijvoorbeeld dat ik veel 
van mijn ouders hou. Maar soms liep het niet zo 
fijn. Ook geef ik veel om mijn vrienden van School-
weg 11 en 12. We hebben veel gemeen. Ik vind het 
fijn om met hen te gamen of om over het terrein te 
lopen. Ook mijn oma kwam terug in mijn opstelling. 
Ik ging vaak op bezoek en kon bij haar altijd mijn 
verhaal kwijt. Toen zij twee jaar geleden overleed, 
was ik heel verdrietig. Ik had niemand meer om din-
gen aan te vertellen. Verder betekenen school, mijn 
persoonlijk begeleiders en de groepsbegeleiders 
veel voor mij. Zij doen veel voor mij en proberen mij 
zo goed mogelijk te helpen.”

“Er was ook een blok over dingen die mij energie 
geven”, vervolgt Bart. “Dat is muziek. Het klinkt 
misschien raar, maar muziek is mijn leven. Als ik 
verdrietig ben, luister ik Juice WRLD. En als ik boos 
of een beetje agressief ben, luister ik Pop Smoke. 
De muziek helpt me de emotie weg te laten gaan. 
Ik word dan weer rustig.”

Zo mooi als ik tegen mijn ouders 
kan zeggen: Ja, ik kan het wel!
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Onvoorwaardelijke 
acceptatie als 
grondhouding
Aanpak Schoolhof 6 succesvol

Schoolhof 6 is een besloten groep bij 
St Anna waar cliënten met een licht 
verstandelijke beperking en gedrags-
problemen op een unieke manier 
worden begeleid. Onvoorwaardelijke 
acceptatie van cliënten vormt het 
uitgangspunt. Op de voet gevolgd 
door vertrouwen geven en veiligheid 
bieden. Een aanpak die zijn vruchten 
afwerpt.

We oordelen niet, maar accepteren iedereen 
onvoorwaardelijk. Je mag hier fouten maken en er 
kunnen dingen mis gaan, dat is niet erg. We proberen 
zaken te relativeren en denken graag out of te box. 
Samen onderzoeken we waar de cliënt naar toe 
wil. Dat is leidend. Wat ons betreft is alles goed.”

Niet verbieden maar afspraken maken
“In de groep kan een cliënt oefenen in interactie, 
met medecliënten en begeleiders. “Natuurlijk zijn er 
groepsregels’, zegt Floris. “Maar we investeren 
vooral in normen en waarden. Hoe je met elkaar 
omgaat is belangrijker dan op tijd aan tafel zitten. 
We ervaren dat afspraken met elkaar maken, 
bijvoorbeeld over middelengebruik, beter werkt dan 
verbieden en controleren. Dat vertrouwen geven en 
perspectief bieden loont. Een realistisch perspec-
tief, dat je samen met de cliënt onderzoekt en dat 
kan dienen als stip op de horizon. Dat motiveert. 
Gaandeweg zie je dat een cliënt zich positief 
ontwikkelt, anders tegen dingen aan gaat kijken en 
stabieler wordt. Dat hij of zij zaken onder controle 
heeft en kan doorstromen naar een open groep of 
zelfs naar een woning in de wijk. Als dat gebeurt, 
zijn wij intens gelukkig.”

We doen het samen
“We doen het samen, dat is het gevoel dat in ons 
team overheerst”, aldus Monique en Floris. “Met 
begeleiders, leidinggevenden, gedragswetenschap-
pers en andere deskundigen. Samen zorgen we 
voor de nabijheid of afstand die cliënten nodig 
hebben. Voor het scheppen van de juiste omgeving, 
waarin cliënten én medewerkers kunnen gedijen. 
Schoolhof 6 is een plek die medewerkers uitdaagt. 
Die wat vraagt van hun incasseringsvermogen en 
flexibiliteit. Persoonlijke en professionele ontwikke-
ling is belangrijk. Want dat zorgt niet alleen voor 
de nodige bagage, ook voor de even zo nodige veer-
kracht en plezier in het werk. Dat heeft zijn weerslag 
op het klimaat in de groep. Hoe beter het gaat met 
onze medewerkers, hoe beter het gaat met onze 
cliënten.” ●

Monique Pijpers werkt inmiddels 7 jaar als coördi-
nerend begeleider bij Schoolhof 6. In die tijd heeft 
ze veel zien veranderen. “Niet alleen de problematiek 
van de doelgroep, ook onze manier van werken”, 
constateert Monique. “Hadden we aanvankelijk 
vooral te maken met LVB-ers die fysieke agressie 
vertoonden, tegenwoordig is het vooral alcohol- 
en drugsgebruik dat voor problemen zorgt. Dat 
vraagt om een andere aanpak. Als team hebben we 
ons de afgelopen jaren flink ontwikkeld. We leerden 
om vooruit te kijken, om te werken aan de hand 
van een langetermijnplan. Wat voorzien we en hoe 
kunnen we daar nu al op inspelen? Die vraag staat 
centraal. Daardoor komen we steeds minder voor 
verrassingen te staan.” 

Welkom voelen
“Bij Schoolhof 6 focussen we niet op probleem-
gedrag, maar kijken we vooral wat iemand nodig 
heeft. Cliënten die bij ons komen, kunnen vaak 
nergens anders meer terecht. Wij zorgen ervoor 
dat ze zich welkom en gezien voelen. We zijn er, we 
accepteren, observeren, geven vertrouwen en zijn 
open. Alles mag er zijn. Zo ontstaat er een context 
waarin cliënten op een andere manier gaan com-
municeren.”

Fouten maken mag
Teamleider Floris Korver knikt instemmend. “We 
vormen als team een cirkel om de cliënt en probe-
ren een omgeving te creëren waarin we met elkaar 
contact komen. Waarin er verbinding ontstaat. 
We zijn oprecht nieuwsgierig naar de persoon achter 
het gedrag, naar de boodschap die de cliënt uitzendt. 

Interview
met begeleider Monique Pijpers en 
teamleider Floris Korver

Floris Korver

Monique Pijpers
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Gezond en lekker

Veel 
enthousiasme 
over zelf koken 
bij De Hondsberg
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Zelf koken op de woongroepen? Dat wordt 
bij Koraal locatie De Hondsberg op een 
enthousiaste manier ondersteund en aan-
gemoedigd. Voedingscoördinatoren Saskia
Verhoeven en Kees Priems zijn de initiatief-
nemers achter uiteenlopende kookactivitei-
ten. “Wij willen de jongeren op de woon-
groepen motiveren om zelf meer en gezond 
te gaan koken. Want koken en gezond eten, 
dat maakt onderdeel uit van het gezins-
leven”, stellen Saskia en Kees. “Samen 
een maaltijd bereiden en daarna gezellig 
aanschuiven en genieten, dat willen we de 
jongeren die bij ons verblijven ook bieden. 
Daarnaast geven we de jongeren de mo-
gelijkheid om vaardigheden aan te leren 
op dat gebied. Hierdoor werken ze op een 
ontspannen manier aan het ontwikkelen 
van zelfstandigheid. Mooi toch, dat we dat 
voor hen kunnen betekenen?”

acties op gekregen. De jongeren zijn trots dat hun 
eigen recepten erin staan. En de medewerkers ge-
nieten er ook van. Veel van de recepten gebruiken 
we in het restaurant. En die lopen als een tierelier! 
We hadden nooit aan een wrap met mango en kip 
gedacht. Of aan zoete aardappelsoep. Zelf leren 
en vernieuwen we dus ook!”

Filmpjes
Saskia: “Gezond koken stimuleren we ook met 
behulp van filmpjes die we maken. Heel eenvoudig 
en laagdrempelig kunnen we zo de jongeren en de 
begeleiders bereiken. Zo hebben we laatst een film-
pje gemaakt over HACCP met als doel om meer 
bewustwording voor hygiëne te creëren. Daarin 
geven we bijvoorbeeld aan dat als je iets in de koel-
kast legt, je er een houdbaarheidssticker op moet 
plakken. Is een product over de datum, dan gooi je 

het weg. We merken dat hier inmiddels bewuster 
mee wordt omgegaan. Ook P.I. School Hondsberg 
gebruikt de filmpjes… in de horecaklas!”

Cliëntparticipatie
“Op dit moment hebben we een stagiair voor twee 
dagen in de week”, vertelt Kees. “Lars is cliënt en 
leerling. Hij helpt mee de lunch te verzorgen. Hij 
is zeker een talentje. Ik vind het mooi om te zien 
hoe hij meedenkt. Bijvoorbeeld bij het maken van 
de hamburger. Dan staat hij al klaar met de gar-
nering. We zien dat hij ontzettend geniet.” Lars 
bevestigt dit beeld. “Ik vind het leuk om stage te 
lopen in de keuken en het restaurant, omdat het 

leren werken met de koks gezellig is. En je werkt 
op een leuke manier.“ Saskia en Kees bekijken op 
dit moment of ze nog een andere jongere kunnen 
begeleiden: “Dit doen we in samenwerking met de 
horecaklas van de P.I. School. Het is belangrijk dat 
ze zo kunnen participeren.”

Toekomstplannen
“Op de groepen waar dat mogelijk is willen we zelf 
koken in de toekomst uitbreiden”, besluiten Saskia 
en Kees. “Het is de bedoeling om de jongeren nog 
bewuster te maken van gezonde en gevarieerde 
voeding. Samen kijken naar wat ze willen koken, 
wat ze online bij de lokale supermarkt kunnen 
bestellen (de nieuwe pilot), wat de kosten zijn en 
hoe gezond een maaltijd is. Want koken met verse 
producten is niet alleen goedkoper, het is ook nog 
eens gezonder en lekkerder!” ●

“Ingegeven door de maatregelen rondom de eerste 
coronagolf wilden we de jongeren op de groepen 
een stuk perspectief bieden”, zegt Saskia. “Dus 
organiseren we sindsdien kookwedstrijden. We 
vragen de groepen bijvoorbeeld om de lekkerste 
soep te maken. Het resultaat en het recept kunnen 
ze bij ons inleveren. Wij beoordelen de gerechten op 
smaak en presentatie. We gaan nu met twee prij-
zen werken, de winnaar van de ‘het oog wil ook wat 
prijs’ mag bij ons in het restaurant komen lunchen. 
En de tweede prijs wordt een kookworkshop in de 
centrale keuken. Zo proberen we de jongeren en 
leiding op een leuke manier te enthousiasmeren.”

Receptenboek
“Elk jaar verzamelen we alle recepten van de kook-
wedstrijden”, vult Kees aan. “En die bundelen we 
voor alle groepen. Daar hebben we veel leuke re-

Gezond koken stimuleren we ook 
met behulp van filmpjes.
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Deze studenten van Contextrijk onderwijs zijn 
volop bezig met participatie tijdens de nieuwe 
praktijkopdracht ‘Iets goed doen voor een ander’. 
Studenten gaan in gesprek met de cliënten en 
begeleiders om wensen en behoeften op te halen. 
De wensen hoeven niet groot te zijn. Soms is juist 
de aandacht of nabijheid voor de cliënt heel belang-
rijk. Student Malou heeft dit onlangs ondervonden, 
ze vertelt: “Tijdens één van mijn eerste lesdagen 
binnen Contextrijk onderwijs ben ik in gesprek 
gegaan met een cliënt. Ik vond het belangrijk om te 
onthouden wat de cliënt mij vertelde. Toen ik de 
week erna weer in gesprek ging met de cliënt en hij 
merkte dat ik onderwerpen uit het vorige gesprek 
had onthouden, begon de cliënt te glunderen. Dat 
schept een band”. 

Daarnaast is het niet alleen de wens of behoefte 
die op korte termijn in vervulling gaat. De vraag is 
hoe kan er ondersteuning geboden worden en wat 
kan de cliënt zelf, zodat de cliënt zoveel mogelijk 
zijn eigen leven kan leiden. Een mooie uitdaging 
waar de studenten zich komende module, in het >

Bij participatie staat ‘Ontmoeten en 
mogelijkheden daartoe creëren’ centraal. 
Bij Koraal Parkstad woont een grote diver-
siteit aan cliënten met een diversiteit aan 
wensen. Deze wensen staan dan ook cen-
traal bij de invulling van meedoen in hun 
vrije tijd. Dat betekent dat de rol van de 
medewerker gericht is op HOE kunnen we 
ervoor zorgen dat de cliënten optimaal 
kunnen meedoen in deze wereld. Er vinden 
diverse acties bij Koraal Parkstad plaats 
om te komen tot een dialoog vanaf intake-
gesprek tot het goed leven gesprek. 
Belangrijk is dat Koraal Parkstad hierin 
ondersteunend kan zijn aan dit proces door 
de inzet van vrijwilligers, de samenwerking 
met andere organisaties en gemeenten en 
sinds 2021 de inzet van studenten van 
Contextrijk onderwijs.

Hoe cliënten 
maximaal kunnen 
meedoen in deze 
wereld

Anne Toten en Angela Niesten contextrijk onderwijs en
Germy Vliegen Projectleider meedoen in deze wereld
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kader van participatie, in gaan vastbijten. 
Als projectgroep zijn we heel blij met de inzet van 
deze studenten. Door optimaal mee te kunnen doen 
in de wereld kan de kwaliteit van leven verhogen.

We zien het als een belangrijk onderdeel door een 
goed gesprek met de client, het netwerk en de 
medewerker. Het belangrijkste is om de vraag van 
de client helder te krijgen en vanuit de eigen regie 
te ondersteunen zodat de client zijn vraag kan 
realiseren. Bij de een is meer ondersteuning nodig 
dan bij de ander. De projectgroep juicht contextrijk 
onderwijs toe vanwege de mogelijkheden te kunnen 
horen en zien van de client. Studenten reageren 
vanuit het pure, zonder oordeel. 
Sinds kort is binnen iedere woning een ambassa-
deur informele zorg. Naast de begeleiding van de 
vrijwilligers is het belangrijk dat ze binnen hun 
eigen woning onderzoeken met de collega’s hoe 
meedoen in deze wereld een prominente plek krijgt 
in het dagelijkse leven van de client. Dit doen we 
door het aanbieden van workshops en intervisie. 
Zo leren we van elkaars ervaringen en kunnen 
knelpunten worden besproken. ● Anne Toten en Angela Niesten, 

contextrijk onderwijs

De wensen hoeven niet groot 
te zijn. Soms is juist de aandacht 

of nabijheid voor de cliënt 
heel belangrijk.
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‘Het is een grote zorg als 
moeder van een zorginten-
sief kind; wat gebeurt er 
met mijn kind als ik niet 
meer voor Jens kan zorgen? 
Wat gebeurt er als ik er niet 
meer ben? Hoe borg ik zijn 
kwaliteit van leven?’ Aan 
het woord is Odet Stabel. 
Samen met Pascalle Essers
vertelt ze over het ontstaan 
van het Mooi Leven Huis 
Zuid-Limburg en de samen-
werking met Koraal.

dragen en de zorg te veranderen. Wellicht zijn er 
vanuit mijn netwerk mensen die ons kunnen bege-
leiden, die kunnen ondersteunen in het onderzoe-
ken van de mogelijkheden voor de oprichting van 
een Mooi Leven Huis in onze regio? Zo is het voor 
mij begonnen. Dat is nu ongeveer 2 jaar geleden.’

Nare ervaringen
Pascalle vertelt dat veel ouders hun zorgintensieve 
kind lang thuishouden, vaak totdat het echt niet 
meer gaat om de zorg zelf te dragen. ‘Veel ouders, 
ook wij, hebben nare ervaringen opgedaan met 
zorginstellingen. Daarom halen ouders hun kind 
toch vaak terug naar huis. Het vertrouwen ont-
breekt dat het ook wél goed geregeld kan worden. 
Doorgaans breng je je kind naar een instelling en 
wordt hij daar geplaatst op een plek die toevallig 
beschikbaar is. Er wordt aangegeven hoe het 
dagprogramma eruitziet en dat is het dan. Je kind 
en jij moeten zich voegen naar het programma. 
Als ouders moet je dingen die van levensbelang zijn 
voor je kind bevechten.’ >

Odet vertelt: ‘Als moeder van Jens ben ik al zoveel 
jaren op zoek naar passende zorg. Zorg en aandacht 
die recht doet aan zijn behoeften en zijn mogelijk-
heden. Het bleek helaas vaak een teleurstellende 
zoektocht. Ik heb heel lang gevochten tegen de 
regels. Maar je kunt de regels niet veranderen. 
Dat kost je ook zoveel energie en levert niets op. 
Ik heb daarom besloten om niet meer te vechten 
maar om te gaan bouwen. Om de samenwerking 
te zoeken en te onderzoeken.’

Wij zien je wel
‘Per ongeluk kwamen we terecht bij ‘Wij zien je wel’, 
een platform voor ouders van een kind met een 
zeer ernstige meervoudige beperking. Zij organi-
seerden een bijeenkomst met verschillende zorg-
instellingen maar kwamen hierbij ouders tekort. 
Hoewel mijn zoon Jens niet precies in die ZEVMB 
groep past, schoof ik toch aan. Pascalle was al 
langer betrokken bij deze organisatie. Het platform 
stelt de problemen een voor een aan de kaak, met 
als doel om van binnenuit iets in de zorg te veran-
deren. Naast Pascalle heb ik hier ook mede-
ouder Jettie leren kennen. Ook Jettie is inmiddels 
betrokken bij het initiatief Mooi Leven Huis 
Zuid-Limburg.

Wij willen als ouders laten zien welke ondersteu-
ning wij bij de zorg voor onze kinderen nodig heb-
ben, nu en in de toekomst. Dit (ouder)perspectief 
ontbreekt nog vaak bij zorginstellingen. Het is niet 
zo dat we per definitie een vraag hebben naar 24 
uur een-op-eenzorg voor onze kinderen. Kijkende 
naar het huidige aanbod sluit dit toch nog vaak 
onvoldoende aan. Daar nemen wij geen genoegen 
mee voor onze kinderen. Laten we daarom samen 
gaan kijken, ouders en zorginstellingen, naar hoe 
het beter kan.’

Mooi Leven Huis Bennekom
Odet: ‘Na deze bijeenkomst begon het bij mij te 
borrelen. Ik had wel eens gesproken met de oprich-
ters van het Mooi Leven Huis in Bennekom. Vanuit 
de bijeenkomst met ‘Wij zien je wel’ bleek dat er 
best wel zorginstellingen zijn die willen veranderen, 
die willen samenwerken met ouders. Die ook zien 
dat het beter kan en bereid zijn om hieraan bij te 

Wat gebeurt 
er als ik er 
niet meer 
ben?ben?

Het gezin van Jettie
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Twee werelden samen
Maar wat dan? Odet legt uit; ‘Het probleem met 
veel ouderinitiatieven is dat het heel veel regelwerk 
is en het langdurige en intensieve trajecten zijn die 
uiteindelijk toch nog vaak stranden. De continuïteit 
van de betrokken ouders is niet geborgd binnen het 
traject en er zijn vaak verschillende meningen 
binnen de oudergroep, die lastig te overbruggen 
zijn. Als ouder ben je natuurlijk geen professional. 
Het vraagt zoveel meer dan enkel je ervaring. Het 
grote verschil bij het Mooi Leven Huis is dat je het 
samen doet met een professionele instelling. 
Ouders zijn weliswaar de motor maar bestuurlijk 
zijn de instelling en de ouders gelijkwaardig verte-
genwoordigd. De combinatie van de expertise en 
de achterliggende organisatie van de instelling en 
de ervaring en betrokkenheid van de ouders zorgen 
voor een mooie balans. Het is het goede van twee 
werelden samen; de liefde en kennis van je kind en 
de professionaliteit van de instelling.’

Het unieke van het Mooi Leven Huis is dat zij geen 
onderdeel zijn van de betrokken zorginstelling. Er is 
een bestuur met gelijkwaardige vertegenwoordi-
ging onder leiding van een onafhankelijk voorzitter. 
Hetzelfde principe geldt in de dagelijkse praktijk. 
Rondom elk kind zit een team. In dat team zit altijd 
een vertegenwoordiging van het kind. Dat hoeft 
niet per se een ouder te zijn. Niet altijd zijn de ouders 
nog in leven en soms zijn ze gescheiden en ligt dit 
moeilijk. Naast de vertegenwoordiging van het kind 
zitten er ook mensen vanuit de zorgverlening in dit 
team. Deze teamleden voeren voortdurend het 
gesprek met elkaar rondom het leven en de zorg 
van het kind. Alle evaluaties worden gevoerd met 
het hele team. De persoon die het kind vertegen-
woordigt is dus altijd betrokken. 

Odet verduidelijkt: ‘Je doet het samen maar dat 
betekent ook dat je je als ouder committeert. Een 
personeelstekort is ook jouw probleem. Je gaat 
samen op zoek naar een oplossing. Is er elke 
woensdagochtend een ouder aanwezig? Dan wordt 
het personeel voor dit kind vrij geroosterd. Je 
draagt samen verantwoordelijkheid voor de conti-
nuïteit van de zorg. In het Mooi Leven Huis in 
Bennekom zijn er al mooie praktijkvoorbeelden van 
hoe deze samenwerking loopt.’

Keuze voor Koraal
Er bleek volop belangstelling vanuit zorginstellin-
gen om de samenwerking aan te gaan binnen het 
Mooi Leven huis. Odet: ‘’We hebben op basis van 
een aantal gesprekken een shortlist gemaakt en 
uiteindelijk hebben we gekozen voor Koraal. De 
openhartigheid, de eerlijkheid en de oprechte 
belangstelling maakten dat we bij Koraal het beste 
gevoel hadden. Er werd ook heel duidelijk aangege-
ven waar mogelijkheden lagen en waar niet. Koraal 
is een grote organisatie waarbinnen een compleet 
multidisciplinair team beschikbaar is. De ruime 
expertise en ervaring vanuit alle relevante vakge-
bieden in combinatie met het goede gevoel hebben 
geleid tot de keuze voor Koraal.”
Toen Koraal werd benaderd door de initiatiefnemers 
van het Mooi Leven Huis Zuid-Limburg waren wij 
direct enthousiast. In gezamenlijkheid met bewoners 
en ouders een huis bouwen, samen bepalen hoe we 
de Mooi Leven-familie vorm gaan geven. Ieder vanuit 
zijn eigen expertise en mogelijkheden. Wij zijn er 
dan ook heel trots op dat we het huis en de familie 
samen met de ouders mogen gaan vormgeven. 

Met het Mooi Leven Huis slaat Koraal een hele 
nieuwe weg in. Een weg die heel goed aansluit bij 
de strategische ambities van Koraal. We gaan 
onbekende uitdagingen en ongetwijfeld nieuwe 
dilemma’s tegenkomen. We geloven dat we in 
samenspraak en verbinding op zoek zullen gaan 

naar mogelijkheden. Koraal vanuit zijn professie en 
de bewoners en de ouders vanuit liefde en kennis.
Liefde en kennis in combinatie met expertise en 
professionaliteit; een ijzersterk team!

Intentieverklaring
Op woensdag 3 november ondertekende het 
bestuur van het Mooi Leven Huis en Koraal de 
intentieverklaring op de Koraal locatie Op de Bies 
in Landgraaf. Het was een bijzondere avond. 
Namens Koraal waren Lone Linssen, regiodirecteur 
en Diana Lardinois, kwartiermaker Koraal voor 
MLHZL, aanwezig. De sfeer was goed. Er is vanuit 
ouders veel belangstelling voor het Mooi Leven 
Huis Zuid-Limburg. Op dit moment zijn er meer 
aanmeldingen dan plekken. Binnenkort starten de 
intakegesprekken en zal er op basis van die infor-
matie een eerste selectie worden gemaakt. 

Veel belangstelling
Belangstellende ouders waren goed vertegenwoor-
digd tijdens de infoavond die volgde na het teken-
moment. Koraal Media verzorgde een livestream 
zodat de hele avond ook digitaal te volgen was. 
Lone en Diana zorgden voor een introductie van 
Koraal. Vanuit het bestuur van het Mooi Leven Huis 
werd een presentatie gegeven rondom de stand 
van zaken van het initiatief in Zuid-Limburg. Hierin 
werd ook het grote nieuws gedeeld rondom de 
locatie van het Mooi Leven Huis. Deze locatie is nog 
niet helemaal definitief en zal officieel worden 
onthuld zodra alle benodigde stappen met succes 
zijn doorlopen. Ouders reageerden positief op de 
locatie en op alle plannen. Als alles verloopt volgens 
plan dan zal het huis in 2024 de deuren openen. 

Een prachtig initiatief waarmee er definitief een 
nieuwe weg wordt ingeslagen in zorgland. Een team 
van familie, zorgverleners en vrijwilligers dat zich 
vormt rondom je kind. Betrokken zijn maar niet per 
se altijd moeten zorgen. Gebruik kunnen maken 
van expertise waar dat nodig is. Samen zorg dragen, 
ieder op zijn manier. Een mooi toekomstperspectief 
voor ouders met een zorgintensief kind. ●

Liefde en kennis in combinatie 
met expertise en professionaliteit; 

een ijzersterk team!

Jens, zoon van Odet

Dylan, zoon van Pascalle
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Koraal 
Innovatielab: 
samen op zoek 
naar innovatieve 
oplossingen
Prettiger leven, eigentijds leren 
en plezieriger werken 

Een cliënt met hoogtevrees 
die zijn angst wil overwinnen 
zonder daarvoor de deur uit 
te hoeven. Behandelaren die 
samen met cliënten willen 
onderzoeken op welke 
manier ondersteuning ook 
online kan plaatsvinden. 
Leerkrachten die op een 
meer prikkelende manier 
les willen geven. Allemaal 
situaties die vragen om een 
innovatieve oplossing. Maar 
welke? Dat vraagt om een 
grondige verkenning.

kijken naar mogelijke oplossingen en de voor- en 
nadelen daarvan onder de loep te nemen. Zo kom 
je tot de beste keuze. Die aanpak kost tijd. Maar 
we voorkomen dat we iets aanschaffen of verzin-
nen dat niet doet wat we verwacht hadden.”

Blended care steeds meer toegepast
“Tijdens de lockdown werden we benaderd door 
Jeugdzorg”, vertelt Ilona. “Concrete vraag: ‘Kunnen 
jullie met ons op zoek gaan naar een geschikt 
online platform dat de face-to-face hulpverlening 
voor een deel kan overnemen?’ Inmiddels kijken we 
met de jongeren, hun ouders en behandelaars naar 
exacte behoeften en mogelijkheden. Naar apps 
bijvoorbeeld op het gebied van psycho-educatie en 
serious games die jongeren uitdagen om bepaalde 
vaardigheden te trainen. Natuurlijk haken we 
daarbij ook de collega’s van ICT aan. Bedoeling is 
dat we samen uitkomen bij het meest geschikte 
platform voor blended care, de combinatie van 
online en face-to-face hulpverlening die steeds 
vaker wordt toegepast” 

Innovatieve producten uitproberen
Belangrijk onderdeel van het Innovatielab is de 
uitleenservice. “Via deze service kunnen cliënten, 
leerlingen of medewerkers een aantal innovatieve 
producten zonder verplichting uitproberen”, >

Reden voor Koraal om het Koraal Innovatielab in 
het leven te roepen. Een fysieke én digitale plek 
waar cliënten, jongeren, leerlingen, verwanten én 
medewerkers terechtkunnen met vragen of proble-
men die zich lenen voor een innovatieve aanpak. 
Ogenschijnlijk kleine dingen die vaak een groot 
verschil kunnen maken in de zorg, ondersteuning en 
het onderwijs dat Koraal biedt.

Terug naar de kern 
Sarah Collins, Ilona van Haandel en Diana Lardinois 
– werkzaam voor Koraal Digitaal – zijn samen met 
Evelyn Croonen de drijvende krachten achter het 
KoraaI Innovatielab, dat is ingericht op de 4e etage 
van St. Anna. Een inspirerende ruimte waar je 
vanzelf loskomt van de dagelijkse rompslomp. 
“De beste oplossing vind je door er samen over te 
praten”, weet Diana inmiddels. “Door met mede-
werker(s), cliënten en verwanten terug te gaan 
naar de kern van het probleem. En pas daarna te 

Koraal 
Innovatielab: 
samen op zoek 

Sarah voltooide onlangs haar master Healthcare 
Policy, Innovation and Management. Naast haar studie 
werkte ze jarenlang in de ouderenzorg. Daarbij lag 
haar focus op e-health. 

Sarah voltooide onlangs haar master Healthcare 
Policy, Innovation and Management. Naast haar studie 
werkte ze jarenlang in de ouderenzorg. Daarbij lag 
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legt Sarah uit. Denk aan een muziekkussen, 
slaaprobot of slaaphorloge, voor mensen met 
slaapproblemen. Aan een heup-airbag die cliënten 
kunnen dragen ter voorkoming van heupfracturen. 
Of aan een sensor waarmee je als medewerker je 
eigen stressniveau kunt meten en bijsturen. Na een 
aantal weken evalueren we het gebruik. Als blijkt 
dat het product goed werkt, kan het worden aan-
geschaft. Zo niet, dan zoeken we samen verder 
naar een andere oplossing.”

Vragen zijn welkom
“Iedereen kan het Innovatielab benaderen”, bena-
drukken Diana, Ilona en Sarah. “Vragen zijn wel-
kom. Hoe kan ik een jongere met ADHD beter leren 
plannen? Is er iets op de markt voor een cliënt die 
door stress flink is afgevallen? Zijn er oplossingen 
voor pleinvrees? Dat zijn zomaar een paar wille-
keurige voorbeelden. Ook voor grotere thema’s 
kun je bij ons terecht. Wat kunnen we doen aan 
arbeidsmarktkrapte bijvoorbeeld of aan verminde-
ring van de werkdruk? Daar organiseren we dan 
sessies op maat voor. Natuurlijk werken we als 
Innovatielab ook proactief. Signaleren we zelf 
behoeften en kijken we hoe we daarin kunnen 
voorzien. Altijd in nauwe afstemming met cliënten, 
verwanten en medewerkers, dat spreekt voor zich! 
Er zijn zoveel nieuwe mogelijkheden die het leven 
kunnen veraangenamen en ons werk kunnen ver-
eenvoudigen. Die moeten we optimaal benutten. ●

Diana werkt al meer dan 30 jaar, in uiteenlopende 
functies, bij Koraal. Zij is de verbindende schakel met 
de praktijk

Ilona heeft een achtergrond in de consultancy. Ze is 
gespecialiseerd in procesoptimalisatie en design 
thinking methodieken. 

Diana werkt al meer dan 30 jaar, in uiteenlopende 
functies, bij Koraal. Zij is de verbindende schakel met 
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Wat zijn jullie bevindingen 
van de kwaliteit in de 
langdurige zorg; wat gaat 
er goed en wat kan nog 
beter? Dat vroegen we 
Bert Deguelle voorzitter
regioraad MHWM en 
Maurice Mommers lid van 
de regioraad MHWM. Dit 
levert een boeiend gesprek 
op met als rode draad: de 
bewoners een fijne dag 
bezorgen.

Interview verwanten
Bert Deguelle en Maurice Mommers

ervoor te zorgen dat bewoners een fijne dag 
hebben, hier hun thuis vinden. Ik geloof zeker dat 
deze intentie er bij iedereen is, maar de praktijk is 
soms weerbarstig.”

Behoeftes bewoners 
Afgelopen jaren is de nadruk steeds meer komen te 
liggen op het luisteren naar de wensen van de 
individuele bewoner, onder andere aan de hand van 
projecten zoals Samen Beslissen. Bert: “Als we het 
hebben over luisteren naar de individuele behoeftes 
van bewoners zou ik de mogelijkheid van andere 
woonvormen en de keuzes daarin wel eens willen 
onderzoeken. Nu wonen alle bewoners samen in 
een groep, dat heeft veel voordelen, maar is niet 
voor iedereen even prettig. Hoe zou je ook hier meer 
kunnen inspelen op wat past bij een bewoner?” 
Maurice vult aan: “Dat zou ook tijdelijk kunnen zijn, 
soms heeft een bewoner voor een kortere periode 
om welke reden dan ook behoefte aan een eigen 
plek. Nu is die mogelijkheid er überhaupt niet. En 
natuurlijk vergt dit nogal iets van de organisatie. 
Maar het is belangrijk dit soort vragen wel te 
blijven stellen zonder vooraf al praktische of 
organisatorische bezwaren op te werpen.”

Medezeggenschap
Een goed voorbeeld van meebeslissen en vorm 
geven aan het eigen leven is de ontwikkeling van 
de medezeggenschapsstructuur aldus beide heren. 
Bert: “De structuur is vrij ingewikkeld, met deel-
raden, regionale- en centrale deelraden, Centrale 
Cliëntenraad. En de gezamenlijke overleggen met 
bewoners, jongeren en verwanten waarin thema’s 
als strategie en begroting worden besproken zijn 
niet altijd makkelijk. Het is zoeken om hier de juiste 
vorm en inhoud aan te geven en dat kost tijd, maar 
we zijn op de goede weg. Ik geloof dan ook zeker 
dat we hier op de lange termijn voordelen uithalen. 
Uiteindelijk is de kwaliteit van de zorg in belangrijke 
mate gediend met het feit dat de bewoner waarop 
de zorg gericht is, zich kan uitspreken over de 
manier waarop die zorg vorm krijgt. >

Meer ruimte voor de mooie dingen van het leven
“Als ik denk aan kwaliteit, dan denk ik aan het 
centraal stellen van het geluk en welzijn van de 
mensen die hier wonen”, zegt Bert. “Daar gaat het 
om, en de focus van de gehele organisatie zou 
daarop gericht moeten zijn. Na een periode waarin 
corona centraal stond kunnen we nu weer aan-
dacht hebben voor de aspecten die ervoor zorgen 
dat de bewoners een prettig leven hebben. De 
kleine, maar zo belangrijke extra’s: de jus van het 
leven. Ik heb het dan over de jaarlijkse kermis, het 
avondcafé, het samen koken met verwanten op de 
groep of het meehelpen op de boerderij. Dat zijn 
zaken die voor bewoners van levensbelang zijn en 
ze het gevoel geeft dat ze meedoen.” 

Maurice kan dit alleen maar beamen: “Ik denk ook 
dat daar soms nog wel wat meer aandacht voor 
mag zijn. Ook bij de medewerkers die niet direct 
betrokken zijn bij het zorgproces. Hoe kunnen zij de 
groepen dusdanig ondersteunen zodat ze de 
mogelijkheden, faciliteiten en ruimte hebben om 

Meer ruimte 
voor de mooie 
dingen van 
het leven

Bert Deguelle, voorzitter regioraad MHWM

bewoners een fijne dag 
bezorgen.
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Maurice: “Ik denk dat het voor iedereen in de 
organisatie belangrijk is om na te denken hoe je je 
boodschap begrijpelijk overbrengt, en je de verant-
woordelijkheid voelt om te checken of deze aan-
komt bij je luisteraar. Taal voor allemaal speelt 
hierin een belangrijke rol. En door bewoners op 
deze manier bij je organisatie te betrekken laat 
Koraal zien dat het de bewoner centraal stelt en 
begrijpt waar het over gaat. 

Afgelopen jaar is ook al veel bereikt als je kijkt naar 
het verbeteren van de inspraak van de direct 
betrokkenen en de wijze waarop met die inspraak 
wordt omgegaan. Van een situatie waarin er veel 
voor en over elkaar gesproken en beslist werd, merk 
je dat er nu een situatie is waarin dat veel meer mét 
elkaar gebeurt. 

Een fijne dag voor de bewoner
Maurice sluit af: “Kwaliteit is een breed begrip dat 
niet voor iedereen dezelfde lading heeft, het is dan 
ook belangrijk om hier samen over te praten, 
ervaringen uit te wisselen en naar elkaar te luiste-
ren. Koraal is een grote organisatie, met veel 
cliënten en verwanten. Ieder met zijn eigen set 
referentiekaders, normen en waarden. Sommigen 
zijn enorm betrokken en anderen stukken minder. 

Maurice Mommers, lid van de regioraad MHWM

Verwantenraad:
steun voor ouders      
door ouders

Verwantenraad:
 voor ouders      

door oudersdoor ouders

Het is belangrijk om iedereen de ruimte te geven in 
dit proces en mee te nemen in veranderingen. 
Koraal zou wat mij betreft wel op een intensievere 
en structurelere manier de betrokkenheid van de 
sociale omgeving van de bewoners moeten probe-
ren te vergroten. En ondersteunende onderdelen 
van de organisatie – iedereen die niet direct ‘han-
den aan het bed’ heeft – zouden wat mij betreft 
nog bewuster mogen zijn van hun bijdrage aan het 
dagelijkse zorgproces. Want uiteindelijk is aan het 
einde van de dag eigenlijk maar één vraag belang-
rijk: hebben we onze bewoner een fijne dag kunnen 
bezorgen? ●

Kwaliteit is een breed 
begrip dat niet voor iedereen 

dezelfde lading heeft, het is dan 
ook belangrijk om hier samen 

over te praten.
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niet wisten dat er zo veel mogelijk was! Ze kunnen 
bijvoorbeeld meelezen hoe het met hun kind gaat. 
Dat is heel fijn. We merken nu dat we meer een 
gezicht hebben gekregen en ouders ons makkelijker 
bereiken.

In het najaar hebben we ook een vergadering 
gehad met de cliëntenraad, een afvaardiging van 
jongeren van De La Salle en Maashorst. Heel fijn 
om elkaar te ontmoeten, verbeterpunten te delen 
en mooie gesprekken met elkaar te voeren. Bijvoor-
beeld over de fietstocht naar de Mont Ventoux. 
Vol trots vertelden een paar leden dat ze de tocht 
hadden volbracht. Of een meisje dat heel verlegen 
is, maar uiteindelijk toch durfde te spreken. Zo mooi 
om de jongeren te zien groeien. Daar doen we het 
voor.

Naast zichtbaarheid is ook veiligheid op het terrein 
een belangrijk thema voor de verwantenraad. Veel 
jongeren voelen zich ‘s avonds niet altijd veilig en 
durven dan niet goed naar buiten. Daar maken wij 
ons zorgen over. Dit punt kwam ook naar voren uit 
de gesprekken met de cliëntenraad en uit het cliënt-
tevredenheidsonderzoek. Dit onderzoek is hebben 
binnen de verwantenraad besproken. De belang-
rijkste punten, waaronder het belang van veiligheid, 
heeft de verwantenraad teruggekoppeld naar de 
organisatie. We hebben contact met de veiligheids-
coördinator van het terrein en krijgen ook terug dat 
De La Salle verbeterpunten doorvoert. Zo houden 
we vinger aan de pols.
Volgend jaar heeft naast veiligheid ook zichtbaar-
heid bij ouders en medewerkers zeker onze aan-
dacht. We gaan bijvoorbeeld thema-avonden 
opzetten. Deze thema’s hebben we opgehaald bij 
ouders. Denk hierbij aan autisme, ouders voor 
ouders of wat er bij komt kijken als je kind 18 jaar 
wordt. Met elkaar over deze onderwerpen praten 
heeft zo veel meerwaarde. We herkennen elkaar in 
de verhalen, we wisselen ervaringen en oplossingen 
uit. En het is een goede manier om elkaar te leren 
kennen en met elkaar te verbinden. Zo zijn we er 
samen voor elkaar.” ●

“Als verwantenraad willen we er voor andere ouders 
zijn, voor steun en praktische vragen. Ook is het voor 
sommige ouders lastig om zaken te verwoorden. 
Dan helpen wij bij het verwoorden of zijn wij hun 
stem. Maar de verwantenraad is nog klein, er komt 
veel op dezelfde schouders terecht. We willen graag 
meer ouders betrekken, ook vanuit Maashorst, 
zodat we een goede vertegenwoordiging hebben 
en meer kunnen oppakken. Daarom is het belangrijk 
om zichtbaar te zijn. Afgelopen jaar maakten we 
daar veel meters in. Zo maakten we een flyer, 
presenteerden we ons tijdens het jubileumfeest van 
De La Salle en zetten we een nieuwsbrief op. 
De nieuwsbrief is drie keer uitgekomen en is heel 
positief ontvangen. Ouders hebben meer inzicht 
gekregen in wat er gebeurt op het terrein. Ook 
lichtten we bijvoorbeeld Quli toe, een persoonlijke 
gezondheidsomgeving. Ouders gaven aan dat ze 

niet wisten dat er zo veel mogelijk was! Ze kunnen 
bijvoorbeeld meelezen hoe het met hun kind gaat. 
Dat is heel fijn. We merken nu dat we meer een 
gezicht hebben gekregen en ouders ons makkelijker 

In het najaar hebben we ook een vergadering 
gehad met de cliëntenraad, een afvaardiging van 
jongeren van De La Salle en Maashorst. Heel fijn 
om elkaar te ontmoeten, verbeterpunten te delen 
en mooie gesprekken met elkaar te voeren. Bijvoor-

We merken nu dat ouders ons 
makkelijker bereiken.

We herkennen elkaar 
in de verhalen, we 

wisselen ervaringen en 
oplossingen uit.

Regio Noordoost-Brabant heeft 
een verwantenraad die opkomt 
voor de belangen van de ouders 
en jongeren. De verwantenraad 
is betrokken bij de organisatie 
en geeft advies. De verwanten-
raad bestaat op dit moment uit 
vijf gemotiveerde ouders. Zij 
krijgen ondersteuning van vier 
medewerkers vanuit De La Salle 
en Maashorst. Eens per maand 
komen zij samen en bespreken zij 
een aantal belangrijke thema’s, 
zoals zichtbaarheid en veilig-
heid. Voorzitter Heidi Langens
blikt trots terug op wat de ver-
wantenraad hierin heeft bereikt 
en wat er in 2023 op de planning 
staat.
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Hele kleine 
dingen 

kunnen iets 
ongelofelijk 

groots en 
moois 

opleveren. 

Mijn naam is Daniëlle Papen, en ik werk inmid-
dels al bijna 32 jaar als groepsbegeleidster binnen 
Koraal St Anna in Heel. Ik ben destijds op St Anna 
begonnen met de Z-opleiding, en nadat ik deze heb 
afgerond ben ik er blijven werken. Ik dacht vroeger 
als iemand 12,5 jarig jubileum had, pff dat is wel 
heel lang, maar ondertussen… Ik heb in de jaren 
dat ik binnen Koraal werk van alles meegemaakt 
qua veranderingen, en hoe ze met medewerkers 
omgaan (met name in mijn beginperiode), en voor 
mij is dit reden genoeg geweest om binnen St Anna 
te blijven. Eerst heb ik bij ouderen gewerkt, daarna 
bij mensen met gedragsproblematiek en aan autis-
me verwante stoornissen. Van daaruit ben ik bij de 
doelgroep LVB gaan werken. Vanuit die werkplek 
ben ik in 2020 gevraagd om mee te doen in het 
team dat op de corona-afdeling zou gaan werken 
in Heel. Die uitdaging ben ik aangegaan. Het mooie 
is dat je samen met anderen ineens een team bent, 
allerlei nieuwe cliënten krijgt, maar samen voor 

hetzelfde doel aan het werk bent. Een superervaring. 
Door deze ervaring ben ik wel gaan nadenken over 
wat ik eigenlijk wilde, want zeker in deze periode 
zag ik weer dat hele kleine dingen iets ongelofelijk 
groots en moois konden betekenen. Hierdoor 
realiseerde ik me dat dit de reden was waarom ik 
destijds de zorg in ben gegaan en dat dit hetgeen 
was waarvan ik méér wilde in mijn werk. Vandaar 
dat ik mijn gevoel achterna ben gegaan en binnen 
de doelgroep EMB ben gaan solliciteren en ook 
ben aangenomen. In de tussentijd ben ik ook nog 
als verpleegkundige ingezet binnen het cohort-
team van Maasveld. Ik heb van mijn beslissing om 
naar EMB te switchen geen seconde spijt gehad. 
Hier kan ik als persoonlijk begeleidster van enkele 
cliënten, en daarnaast o.a. nog roosterverantwoor-
delijke, meer dan genoeg in kwijt en blijft er voor 
mij meer dan genoeg uitdaging. En daarbij vooral 
genieten van de kleine dingen! ●

Medewerker aan het woord

Daniëlle Papen
Medewerker aan het woord

Wendy Logister 

‘Wie wil er nu op dit moment nog in de zorg werken 
met deze overspannen arbeidsmarkt, banen voor 
het oprapen, steeds minder handen aan het bed en 
medewerkers die daardoor op hun tenen lopen? 
En wordt daar dan bovenop niet ook nog eens 
bezuinigd?’

Dit waren mijn gedachten over werken in de zorg 
toen ik werd geattendeerd op de vacature van 
Teamleider bij Koraal. Gedachten onder andere 
gevoed door de horrorbeelden op tv in de corona-
periode. Maar die vacature zette me ook aan het 
denken over mijn eigen capaciteiten en spoorde me 
aan te gaan kijken buiten de comfortzone waarin ik 
me bevond. Met als resultaat dat ik sinds oktober 
2022 werk bij Koraal.

Het voelde qua werkveld als een sprong in het 
diepe waarbij ik nog mijn weg zoek, soms verstrikt 
raak in systemen, regels en wetten, maar waar 
ik me bovenal thuis voel. Onze organisatie is een 

afspiegeling van onze maatschappij en dat ervaar 
ik als een enorme verrijking. Voor de client, de or-
ganisatie en niet in de laatste plaats voor mezelf. 
Ik ben graag dichtbij en in verbinding met mede-
werkers en client en dat is ook hoe ik Koraal ervaar. 
Indrukwekkend hoe compleet we als organisatie 
zijn, de vakkennis die we in huis hebben, de manier 
waarop we elkaar vinden en er voor elkaar zijn in 
complexe situaties. Maar wat me het meest raakt 
is de puurheid en liefde die ik elke dag om me heen 
zie bij zowel cliënten als collega’s. ●

Onze 
organisatie is 

een afspiegeling 
van onze 

maatschappij en 
dat ervaar ik 

als een enorme 
verrijking. 
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Medewerker aan het woord

Danny Bouchoms

Ik ben Danny Bouchoms, sinds 2001 werkzaam 
binnen Koraal, gestart binnen de voedingsdienst in 
de centrale keuken van Maasveld. 

Medio 2014 ontstond vanuit Koraal de visie om 
facilitaire onderwerpen, waaronder het bereiden 
van maaltijden, niet meer vanuit een centrale pro-
ductiekeuken maar op de groep te organiseren. 
De achterliggende gedachte was dat door het 
bereiden van maaltijden op de woongroep de be-
leving met betrekking tot eten & drinken positief 
zou veranderen en cliënten daar waar mogelijk een 
bijdrage kunnen leveren aan de bereiding.

Persoonlijk vond ik deze periode spannend, deze 
visie zou namelijk een ‘gevaar’ betekenen voor mijn 
eigen functie aangezien de bereiding van eten op 
de woongroep betekende dat mijn eigen functie 
overbodig werd. Toch had ik er vertrouwen in dat 
er binnen Koraal mogelijkheden genoeg waren en 
dat daar waar wellicht de deur (letterlijk) dicht 
zou gaan er ergens anders een deur voor mij zou 
openen.

Bij de Facilitair manager heb ik in die tijd dan ook 
aangegeven voor mij een rol te zien in de uiteinde-
lijke implementatie van het project eten, drinken & 
gastvrijheid . Hij deelde mijn mening, wat beteken-
de dat ik in 2015 onderdeel werd van het project-
team eten, drinken& gastvrijheid, verantwoordelijk 
voor een Koraalbrede implementatie. Tot op de dag 
van vandaag ben ik trots op het resultaat en de 
bijdrage die ik hieraan heb mogen leveren.

Uiteindelijk werd mijn eigen functie inderdaad op-
geheven, echter het projectmatig werken had me 
inmiddels laten ervaren dat ik hier ontzettend veel 
energie en voldoening van kreeg.

Koraal bood mij de mogelijkheid om de opleiding 
projectmanagement te volgen bij Zuyd Hogeschool 
en heb ik de kans gekregen om binnen Koraal te 
starten als projectmedewerker Facilitair & Vast-
goed.

Medio 2023 mocht ik een groot aantal facilitaire 
projecten leiden, waarbij voor mij steeds het uit-
gangspunt is hoe ‘mijn’ facilitaire project uiteindelijk 
het verschil kan maken en een positieve bijdrage le-
vert aan het welzijn van bewoners en medewerkers.

Hostmanship is een van de ‘hot’ items binnen Ko-
raal op dit moment, een ‘duur’ woord wat volgens 
mij niet meer betekent dan: behandel de ander 
zoals je zelf behandeld wil worden. Blijf in gesprek 
met elkaar en zoek samen naar mogelijkheden om 
het voor jezelf, voor elkaar maar zeker ook voor 
onze bewoners zo aangenaam mogelijk te maken.

Van nature ben ik altijd op zoek naar de vraag 
achter de vraag, ik denk dat hier ook mijn kracht 
zit. Ik probeer altijd samen, door goed in contact 
te zijn met bijvoorbeeld woongroepen, helder te 
krijgen waar verbeterpunten mogelijk zijn en hoe 
ik uiteindelijk vanuit mijn facilitaire rol een bijdrage 
kan leveren. Maar ook door in gesprek te blijven 
met elkaar en risico’s en gevolgen bespreekbaar te 
maken.

Ik hoop in ieder geval nog veel zinvolle facilitaire 
projecten te realiseren.

Medewerker aan het woord

Romy Vogels 

Romy Vogels werkt sinds 1,5 jaar bij Koraal De La 
Salle in Boxtel. Ze is gestart als straatcoach en is 
nu lifestyle professional. Romy ziet haar werk als 
haar roeping en vertelt daar graag meer over.

Ontdekken hoe verbinding te leggen met jongeren
“Na mijn studie Trend Research & Concept Creation 
en kennis die ik opdeed tijdens de Minor Toegepaste 
Psychologie, wist ik dat ik in de zorg wilde werken. 
Via een pilot als straatcoach begon ik mijn avon-
tuur bij De La Salle. De werkzaamheden waren nog 
vrij open. Er werd mij gevraagd te gaan ontdekken 
hoe ik het beste verbinding met de jongeren kon 
maken.”

Eigen ervaring delen en begrijpen wat jongeren 
voelen en denken
“Als straatcoach was ik vrijwel altijd buiten te vinden 
om zo met de ’rondhangende’ jongeren in contact 
te komen. Door mijn eigen ervaringen met hen te 
delen, bouwde ik snel een band op. Ook vond ik 

snel een ingang door te begrijpen wat onze jonge-
ren voelen en denken. In een vrij korte tijd leerde ik 
bijna alle jongeren kennen. Door o.a. bezoekjes aan 
de groepen en als aanspreekpunt buiten, ik werd 
een bekend, vertrouwd gezicht. Ik ondernam met 
hen veel een-op-een activiteiten. We gingen samen 
wandelen, hardlopen, koken, gewoon even chillen of 
iets creatiefs doen.”

Participatiedroom: jongeren in beweging krijgen
“Bij de beëindiging van de pilot werd mij gevraagd 
om aan het project Participatiedroom deel te 
nemen. Deze droom bevat onder andere het in be-
weging krijgen van jongeren. Samen met een klein 
team hebben we verschillende concepten bedacht 
en uitgewerkt om zo de kwaliteit van leven van de 
jongeren te optimaliseren.”

Een mooi voorbeeld: Milly’s Shop
“Een oud-cliënt werkt als ervaringsdeskundige en 
had een droom: een kledingwinkeltje. Deze droom 
hebben wij waar kunnen maken. We organiseerden 
een kledingjacht en met de opbrengst toverden we 
een vrijstaand pand op het terrein van De La Salle 
om tot een kringloopwinkeltje. De jongeren krijgen 
maandelijks muntjes. Hiermee kunnen zij o.a. kle-
ding, tassen, toiletartikelen, speelgoed, spelletjes 
etc. ‘kopen’. Ook kunnen zij participeren in het roos-
ter van de shop. Milly’s Shop is een schot in de roos. 
De jongeren komen hier massaal winkelen!”

Dromen en mogelijkheden zien drijft mij en mijn 
collega’s
“Dromen in welke vorm dan ook en de mogelijk-
heden zien, drijft mij en mijn collega’s om iedere dag 
de jongeren een nieuwe kans te geven, naast hen te 
staan, onvoorwaardelijk hulp te bieden en motivatie 
en inspiratie te geven. Samen met mijn collega’s 
proberen we met de jongeren het optimale uit hun 
dag te halen. Zo werken we aan de toekomst van 
de jongeren. Iedere dag weer! ●
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Waardevolle 
gesprekspartner 
voor jongeren 
én collega’s
Hanneke Hermes vertelt over 
haar werk als geestelijk verzor-
ger en zorgethicus bij Koraal 
locatie De la Salle: “Het belang-
rijkste in mijn functie zijn de 
gesprekken met kinderen, zij 
kunnen een beroep op mij doen. 
Bij mij hoeven ze even niets, ze 
mogen iets”. Als geestelijk ver-
zorger staat Hanneke dichtbij 
de kinderen en jongeren. 
De jongeren vertrouwen haar, 
hierdoor is het mogelijk om met 
toestemming van de jongere een 
kwestie tijdig bespreekbaar te 
maken, zodat het niet onnodig 
oploopt.

De animo voor de meidenclub is groot, dus we kijken 
nu hoe we dit goed kunnen vormgeven en welke 
groepssamenstelling goed is en bij elkaar past”.

Participatie droom
“Ik krijg de ruimte om de dingen te doen die mij 
inspireren en om mijn ambities na te streven en ik 
pak die ruimte ook. Eén van die ambities is de 
participatie droom,” vertelt Hanneke, “de nieuwe 
regiodirecteur Maurits Barendrecht bracht deze 
mee. Hij zette zich voorheen in voor ouderen, maar 
heeft nu de vertaalslag gemaakt naar onze jonge-
ren. Het idee is dat iedereen een passende dag 
invulling heeft. Genieten, leren en werken is ons 
motto”. Hanneke licht toe waar zij zelf mee bezig is 
binnen dit kader: “We hebben iedere ochtend een 
vrije inloop gedurende twee uur, dit begon met 
twee keer per week, maar is nu iedere dag. Bij de 
vrije inloop komen vooral kinderen die niet of maar 
een paar uur naar school, stage of werk kunnen. Zij 
kunnen dan aanschuiven bij ons en kiezen uit 
verschillende activiteiten. Spelletjes doen, gamen 
of bijvoorbeeld creatief bezig zijn. Het is wel een 
heel proces geweest om kinderen naar de inloop te 
krijgen. Dat begint met samen ontbijten en ze dan 
meenemen naar de inloop, soms komen ze maar 
tien minuten”. Wekelijks bespreekt Hanneke met 

In gesprek met kinderen en jongeren
Hanneke vervult een vertrouwelijke rol voor kinde-
ren en jongeren. “Het belangrijkste in mijn functie 
zijn de gesprekken met kinderen, zij kunnen een 
beroep op mij doen en ik mag niks doorvertellen. 
Bij mij hoeven ze niets, ze mogen iets. Ze durven 
veel aan mij te vertellen, omdat ze weten dat ik 
alleen iets hoef te melden als het ernstig is”, legt 
Hanneke uit. “Stel een kind komt eens per week bij 
mij op gesprek en na drie maanden vertelt hij iets 
waarvan je denkt: dat klinkt als iets waar ik iets 
mee moet doen. Als ik dan vraag of ik het mag 
bespreken op de groep zeggen ze meestal ja, want 
ze willen gewoon dat het opgelost wordt.”

Naast de persoonlijke gesprekken, vinden er ook 
gesprekken in groepsverband plaats. Hanneke 
vertelt over een nieuw initiatief: “Samen met 
collega Inge Forger ben ik een meidenclub gestart 
om de gelegenheid te bieden om over seksualiteit 
te praten. We gaan aan de slag met make-up en 
dan praten we over wat hun bezighoudt. Soms 
hoef je zelf niets te zeggen en voeren ze samen 
goede of leuke gesprekken en soms moet je bijstu-
ren. Ook checken we vaak achteraf bij de meiden 
wat ze ervan vonden en of ze nog vragen hebben, 
want niet iedereen is met dezelfde dingen bezig. 

Interview
Geestelijk verzorger Hanneke Hermes

collega’s wat de ervaringen zijn met de vrije inloop 
en waar ze mogelijke verbeteringen zien, zodat dit 
initiatief zo goed mogelijk aan blijft sluiten bij de 
behoefte van de jongeren.

Moreel beraad
Na het afronden van mijn opleiding Ethiek in de 
Zorgsector had ik een droom: “Mijn droom is om 
binnen de organisatie een vorm van reflectie op te 
zetten, waar medewerkers snel terecht kunnen 
met een moreel dilemma. Ik bied hiervoor het 
houden van een moreel beraad aan, zodat mede-
werkers met de opbrengsten hiervan een nog 
betere afweging kunnen maken”.

“Inmiddels ben ik al een tijdje bezig om moreel 
beraad op te zetten en ga ik samen met HR kijken 
wat de mogelijkheden zijn om dit structureel een 
plek te geven. Daarnaast is het belangrijk dat het 
moreel beraad volgens een bepaalde methode, 
passend bij het dilemma, wordt vormgegeven, 
zodat de medewerkers die hieraan deelnemen ook 
reflectiepunten kunnen ontvangen.”

StroomOP
Tot slot vertelt Hanneke over een landelijk initiatief  
waar Koraal bij aansluit. “StroomOP is een net-
werk van jeugdhulp- en onderwijsprofessionals die 
streven naar eerdere, snellere en beter passende 
hulp voor jongeren en hun ouders. In coronatijd 
werden kennis en ervaring gedeeld door middel van 
webinars, waaronder StroomOP. Ik raakte geïnspi-
reerd door collega’s Ingrid van Dinteren, Thomas 
Kalis en door Peter Dijkshoorn  en dacht: daar wil ik 
bij horen. Ik mocht ermee aan de slag en samen 
met Ingrid organiseerde ik bijeenkomsten, meestal 
online en ook een paar live. Na afloop eindigen we 
altijd met de StroomOP vraag: Wat ga jij morgen 
anders doen? Het doel is immers om elkaar te 
inspireren en zo onze zorg voor jongeren te verbe-
teren.Nu is het idee om hybride te gaan werken, we 
willen op locatie een bijeenkomst verzorgen met 
een onderwerp wat daar speelt en deelnemers 
kunnen zowel live als online bij deze bijeenkomst 
zijn. Ik hoop dat dit initiatief bijdraagt aan verbon-
denheid tussen collega’s door de regio’s heen en 
zorgt voor een positieve invloed van de kwaliteit 
van leven van onze kinderen en jongeren”. ●
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Zelfscan krijgt 
een vervolg 
binnen andere 
regio’sregio’s
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“Wij hebben er voor gekozen om een aantal vragen 
te stellen over de tevredenheid van medewerkers. 
Een thema waar wij graag meer informatie over 
wilden hebben.” In 2022 zetten beide regio’s de 
vragenlijsten uit en de uitkomsten zijn binnen. 
“We hebben een mooie respons op de vragenlijsten” 
zo geeft Coen aan. “Inmiddels hebben we stap 2 
van de scan, de gesprekken op groepen, bijna 
afgerond. De gesprekken worden zeer gewaardeerd. 
Teams voelen zich gezien, zijn blij met de aandacht. 
De interviewers ervaren de gesprekken als open. 
Je haalt echt informatie op. Ik was in het begin 
sceptisch en zag veel werk, wist ook niet helemaal 
hoe het proces zou gaan lopen maar ik ben enthou-
siast. Het is echt iets wat er toe doet. Nu gaat fase 
3 beginnen. Daar zullen we vanuit de inzichten op 
zoek gaan naar verbeterkansen, zowel in de teams 
als op locatie en regioniveau.” Ook in Parkstad zijn 
de eerste gesprekken gevoerd. “Wij zijn pas begon-
nen aan de gesprekken. Deze waren heel fijn maar 
we hebben nog te weinig gesprekken gevoerd om 
een totaalbeeld te hebben. Wij hebben wat meer 
tijd genomen voor het voorbereiden van het proces. 
Wij wilden de gesprekken met teams graag samen 
voeren met teamleiders en regiebehandelaren. Dat 

levert planning technisch wat meer moeilijkheden 
op maar wij hopen in het vervolg van het proces 
hier ons voordeel mee te doen”. “Dat is het mooie 
van de zelfscan. Hoewel we allemaal met hetzelfde 
kader werken kun je per regio inspelen op de wensen 
van de regio”, zo geeft Nanine van Lieshout, beleids-
medewerker binnen de regio NML, aan.

Binnen de regio’s Parkstad en Maastricht, Heuvel-
land, Westelijke Mijnstreek krijgt het proces van de 
zelfscan een vervolg in 2023. Na het bezoeken van 
alle teams zullen de uitkomsten van de vragenlijst 
geworden gekoppeld aan de gesprekken en zal er 
een terugkoppeling plaatsvinden aan de teams en 
de organisatie. 

In de regio Noord- en Midden Limburg wordt de 
zelfscan inmiddels herhaald. “In de opzet van de 
scan hebben we afgesproken dat we na het doen 
van een eerste volledige scan een vervolgscan in 
afgeslankte vorm doen. Iedereen moet de ruimte 
hebben om te werken aan de verbeteracties. We 
wilden voor nu dus graag vervolg geven aan het 
proces van bewustwording. Daar zijn de gesprek-
ken met de teams meer geschikt voor. De gesprek-
ken worden inmiddels gevoerd” aldus Nanine. 

De zelfscan stelt ons in staat te reflecteren, verbe-
teracties te formuleren, te leren en helpt ons de 
PDCA-cyclus voortdurend onder de aandacht te 
houden. Maar bovenal maakt het ons samen 
verantwoordelijk voor de kwaliteit binnen onze 
organisatie. Op naar: Iedereen ambassadeur van 
kwaliteit! ●

De kennis die is opgedaan in de regio NML werd 
gedeeld binnen het team Kwaliteit, Audit en 
Inspectie. Besloten werd de andere regio’s in kennis 
te stellen van het instrument en de uitkomsten. In 
2022 namen de regio’s Parkstad (PS) en Maastricht-
Heuvelland, Westelijke Mijnstreek (MHWM) het 
initiatief over en werden de voorbereidingen 
gedaan om ook daar de zelfscan uit te rollen.

“Allereerst keken we naar de vragenlijst” aldus 
Indra Scheren, kwaliteitsmedewerker in de regio 
PS. “De vragenlijst staat in grote lijnen vast maar 
als regio kun je een aantal vragen zelf invullen. 
Je kunt daarmee naast de algemene zaken nog iets 
gerichter vragen stellen in de regio.” Coen beaamt 
dit. Coen is beleidsadviseur en vanuit die hoedanig-
heid betrokken bij de uitrol in de regio MHWM. 

Koraal is steeds op zoek 
naar initiatieven die bijdra-
gen aan de verbetering van 
de organisatie. Een mooi 
initiatief. In 2021 was de 
zelfscan. Deze zelfscan 
ontwikkelt in de regio 
Noord- en Midden Limburg 
(NML), bood ons de moge-
lijkheid om goede gesprek-
ken met teams te voeren 
over kwaliteit in de breed-
ste zin van het woord. Het 
gaf teams, medewerkers 

en de regio inzicht in hun 
verbeteracties. Die kregen 
een vervolg in de team-
plannen van teams, het 
regioplan en in quickwins. 
Na het doorlopen van de 
eerste volledige cyclus 
binnen NML kon geconclu-
deerd worden dat de zelf-
scan een goed reflectie-
middel is en zeker ook bruik-
baar zou zijn voor andere 
regio’s binnen Koraal. 

In het begin was ik sceptisch 
maar nu ben ik enthousiast.

Indra Scheren, Sean Peters en Jos Franken
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Klachten*

9

5

2

2

18

Regio NML

Regio MHWM

Regio Parkstad

Totaal

Regio NOB

Kerncijfers

2.424

1.363

90

1.092

Leerlingen

Gehandicaptenzorg

Aantallen

Jeugdhulp

Arbeid

FTE's

1.166

338
19

781

572

2.876
Verstandelijke 
gehandicaptenzorg

Onderwijs

Interne 
Dienstverlening

Participatie

Totaal

Jeugdhulp

Incidenten melden

Risicovol gedrag

Fysiek

Medicatie

Agressie

6.173
Totaal 2.723

2.407

973

70

* Er heeft 1 WZD gerelateerde klacht plaatsgevonden.

Feiten en Cijfers
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In 2022 werd voor de cliënten MijnMening vragenlijst via de 
MijnMening webapp ingevuld als voorbereiding op het Zorgplan. 

Cliënten vullen zoveel mogelijk zelf de lijst in. Indien nodig, of 
gevraagd, worden zij hierbij ondersteund.

MijnMening

8,3
Regio Noord-Midden-Limburg (NML) Regio Maastricht-Heuvelland-Westelijke Mijnstreek (MHWM)

Regio Parkstad (PS)
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Leefklimaat 7,6

Eigen regie 6,8

Totaal

0 2 4 6 8 10

Inrichting 9,1

Bejegening 9,3

Vrije tijd 8,6

Leefklimaat 8,3

Eigen regie 7,7

Totaal
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Eigen regie 7,0
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7,9

8,4

8,6

Gemiddeld totaalcijfer van de 3 regio’s
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Terugdringen 
van onvrijwillige 
zorg
De WZD is inmiddels een aantal 
jaren onderdeel van onze dagelijkse 
praktijk. En nog steeds zijn we elke 
dag bezig met het verbeteren van de 
processen, het aanpassen van de 
trainingen en vooral het terugdrin-
gen van onvrijwillige zorg. Ook in 
2022 heeft de WZD ons uitgedaagd 
om continu op zoek te gaan naar 
waar we kunnen verbeteren. 

Koraal heeft verschillende regionale Wzd commis-
sies. Deze commissies hebben ieder voor hun eigen 
regio een kwalitatieve analyse gemaakt welke 
uiteindelijk gebundeld is tot een Koraal analyse. De 
analyse moet Koraal voldoende inzicht geven om te 
leren en verbeteren over de inzet van onvrijwillige 
zorg. De analyse heeft een functie in het voorko-
men en/of verminderen van onvrijwillige zorg. Om 
te kunnen leren van de toepassing van dwang in de 
zorg, is duiding belangrijk. Bijvoorbeeld door de 
vergelijking met eerdere jaren. Daarnaast is een 
analyse van de verleende onvrijwillige zorg op de 
verschillende locaties of vestigingen belangrijk, 
omdat informatie op dat niveau voor zowel Koraal 
als de inspectie meer betekenisvol is. Aan de hand 
van een aantal thema’s bespreken we de belang-
rijkste ontwikkelingen van Koraal op het gebied van 
onvrijwillige zorg. 

Terugdringen van onvrijwillige zorg
Bij alle vormen van onvrijwillige zorg worden 
alternatieven overwogen. Deels worden deze 
gevonden in de alternatievenbundel van Vilans, 
maar veel alternatieven zijn specifiek casus-gebon-
den en worden in het werkveld samen met arts en 
zorgverantwoordelijke bedacht, onderzocht, 
toegepast, geëvalueerd en zo nodig bijgesteld, 
zoals bijvoorbeeld:
• Inzet van nieuwe “slimme” zorgdomotica, 

aanpassing van bouwtechnische inrichtingen;
• Expertise van Weerbaarheid en Agressie 

(W&A) trainers gericht op preventie;

• Rondom complex gedrag en de inzet van 
onvrijwillige zorg wordt er getracht door 
middel van observatie en diagnostiek het 
gedrag te analyseren alvorens overgegaan 
wordt tot onvrijwillige zorg. Hierbij kan er 
gebruik gemaakt worden van het Koraal 
Consultatie Team (KCT) of het CCE;

• Ook is een aantal afzonderingsruimten 
afgesloten zonder dat dit leidde tot een 
toename van andere onvrijwillige zorg. 

Wat is bereikt?
In het afgelopen jaar hebben we een aantal be-
langrijke en concrete dingen bereikt in het steeds 
verder afbouwen van onvrijwillige zorg. Zo zijn  
separeer- en afzonderingsruimtes afgebouwd. 
Tevens is er meer bewustwording bij medewerkers 
en wordt er meer aandacht besteed aan de WZD 
tijdens teamvergaderingen. Denk hierbij ook aan 
het samen sparren over minder ingrijpende alter-
natieven met collega`s en verwanten. Verder is 
men meer gaan nadenken over én toepassen van 
nazorg na inzet van onvrijwillige zorg en wordt er 
steeds meer samen met de cliënt gereflecteerd op 
de situatie. De kwaliteit van de registraties die in 
het afgelopen half jaar zijn gedaan is verbeterd. 
Daarnaast is de cliëntenvertrouwenspersoon beter 
zichtbaar voor cliënten en cliëntvertegenwoordi-
gers. Tevens is er meer bewustwording gekomen in 
het kader van Trauma Informed Care (TIC) over 
waarom cliënten zich gedragen zoals ze doen; hier 
wordt verder op voortgeborduurd ter preventie van 
onvrijwillige zorg. 

Wat zijn de belangrijkste lessen?
Binnen Koraal zijn er genoeg mogelijkheden om 
veel te leren van zorgverantwoordelijken onderling 
en wordt er continu kritisch gekeken naar het 
zorgproces. De facilitering voor de WZD vanuit ons 
ECD-systeem verloopt met momenten nog moei-
zaam. Zo zijn er onnodig veel administratieve 
handelingen gekoppeld aan het borgen van de toe-
passing van de WZD bij een cliënt in het systeem. 
Daarbij valt anderzijds positief op te merken dat 
de aanstelling van het WZD-bureau en het toezicht 
door het CGD zorgverantwoordelijken geholpen 
heeft om meer inzicht te verkrijgen omtrent de 
correcte registratie van onvrijwillige zorg en moge-
lijke uitzonderingen hierin. Tevens valt op te merken 
dat de WZD-scholing niet door elke (ZZP-)mede-
werker nog is gevolgd. Teamleiders zijn niet altijd 
op de hoogte van wie er in hun team geschoold is. 
Meer sturing hierop voor 2023 is zodoende nood-
zakelijk. Verder is het noodzakelijk dat er stabiele 
kernteams zijn, aangezien gebrek aan scholing ook 
mede wordt veroorzaakt door relatief hoge verloop 
van medewerkers en het dus steeds opnieuw 
moeten scholen van medewerkers. Daarnaast zijn 
stabiele kernteams belangrijk in het voorkomen 
van onvrijwillige zorg, vanuit het vermogen om 
beter aan te kunnen sluiten bij de zorgvraag van de 
cliënt. 

Wat mag beter? 
Het volgen van de juiste stappen door medewerkers 
bij het toepassen van onvrijwillige zorg dient nog 
verbeterd te worden. Het gaat hierbij met name 
om het correct registreren en de besluitvorming 
van de zorgverantwoordelijke. Verder is het belang-
rijk dat alle medewerkers en ZZP’ers meegenomen 
worden in de visie van Koraal. Ook moet er meer 
aandacht komen voor herhaalde scholing van onze 
medewerkers. Het ECD is onvoldoende gebruiks-
vriendelijk wat tot administratieve belasting leidt. 
Tot slot is het tijdig overleggen met de zorgverant-
woordelijke over een casus een continu aandachts-
punt. 
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Uitdagingen 
aanpakken en 
kansen creëren

Maurits: “Het afgelopen jaar is er meer rust en 
balans gekomen. Het thema kwaliteit was een 
uitdaging vanwege een verminderde capaciteit op 
deze afdeling. De krappe arbeidsmarkt brengt 
uitdagingen met zich mee.” Het is wel gelukt om 
het gewenste kwaliteitsniveau te borgen en met 

Uitdagingen 
aanpakken en 
kansen creëren
aanpakken

In 2022 kwam er meer rust 
en balans. Er was minder 
invloed van de COVID-19 
pandemie en er kwam weer 
ruimte voor nieuwe ontwik-
kelingen. De nieuwe strate-
gie langdurige zorg begon 
zich te vertalen in goede 
programmastructuur en de 
uitdagingen op de arbeids-
markt hebben onder meer 
geleid tot grensverleggende 
initiatieven. Regiodirecteuren 
Marieke van Meerten Exper-
tisecentrum, Roel Kramer
MHWM, Maurits Barendrecht
NOB, Wim Swaak NML en 
interim regiodirecteur John 
Jongen PS blikken terug op 
2022 en werpen een blik op 
de nabije toekomst.

een aantal nieuwe medewerkers in het vooruitzicht 
is Maurits positief over komend jaar. “We zijn met 
de goede dingen bezig” vult Marieke aan”. De stip 
aan de horizon is op heldere wijze geschetst en dat 
geeft rust. De arbeidsmarkt zorgt voor een krapte 
maar door de duidelijke stip lukt het om de rust de 
bewaren.” 

“De rust is in balans in zijn onrust”, geeft John aan. 
Er zijn in de regio Parkstad veel medewerkers 
uitgestroomd. ‘In deze regio hebben we veel nieuwe 
medewerkers mogen verwelkomen maar door de 
uitstroom blijft het ingewikkeld om de capaciteit 
op peil te houden. Het behouden van de medewer-
kers blijkt de grootste uitdaging dus blijft het 
balanceren tussen rust en onrust.’ Roel: “De krapte 
op de arbeidsmarkt is een probleem en zal dat 
blijven. Dit probleem gaat Koraal niet oplossen. 
Wat we wel kunnen doen om iets te veranderen is 
ervoor zorgen dat het gras bij ons groener wordt. 
Voor iedereen is dat iets anders. Denk aan privé/
werk balans, ontwikkelmogelijkheden, vrijheid om je 
eigen planning te maken. Met dat soort zaken 
kunnen we mogelijk verschil maken in een omgeving 
waarin iedere organisatie worstelt.” 

Grensverleggende initiatieven
In de regio Noord-Midden-Limburg wordt er actief 
over de grenzen geworven. Wim: “We hebben een 
Belgische recruiter aangenomen. Het blijkt een 
groot succes. Het is belangrijk dat je de taal van de 
mensen spreekt en op de hoogte bent van alle 
zaken die je moet weten als je als Belg in Neder-
land gaat werken. Dit initiatief wordt nu ook 
uitgebreid naar de regio Maastricht-Heuvelland-
Westelijke Mijnstreek.” Wim vult aan: “Daarnaast 
zijn we gestart met het werven van zorgmedewer-
kers in Spanje. In mei (2023) start er een grote 
groep Spaanse medewerkers in onze regio. Zij leren 
op dit moment de Nederlandse taal en zullen dus 
komend voorjaar naar St. Anna komen.” Ook Wim 
onderstreept het belang van binden, boeien, 
behouden. “In onze regio zijn we gestart met Flex 
Werkt. Dit is een systeem waarin we medewerkers 
flexibel kunnen laten werken. Daarmee wordt er 
meer eigen regie ervaren en kunnen medewerkers 
hun werk en privé beter op elkaar afstemmen.” >
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Nieuwe strategie langdurige zorg
Roel: “Er is een goede programmastructuur opge-
zet. De nieuwe strategie krijgt nu vorm.” Er zijn 
volop initiatieven zoals het Mooi Leven Huis 
Zuid-Limburg, logeren, de VG Poli, de Bijenkorf en 
de LVB+ unit. Wim: “Er is meer participatie en op 
deze manier onderscheiden wij ons ook als een 
aantrekkelijke werkgever. Ik ben trots op de ontwik-
kelingen binnen de LVB+ unit Schoolhof 6, we zien 
hier een mooi perspectief richting de toekomst.” 
Wanneer we wat breder naar de toekomst kijken 
zijn er een aantal ambities die zowel Roel, John als 
Wim benadrukken; meer nabijheid van teamleiders, 
gedragswetenschappers/regiebehandelaren. Zij 
moeten beter benaderbaar worden, zowel voor 
medewerkers als voor verwanten. 

Wim wil ook graag kleinschalige medewerkers-
bijeenkomsten gaan organiseren om zo de lijntjes 
kort te houden en verbinding te borgen. In Noord-
Midden-Limburg wordt nu de zelfscan voor de 
tweede keer uitgevoerd. De zelfscan geeft teams 
inzicht in de manier waarop er wordt samenge-
werkt, het legt zaken bloot die goed gaan maar 
ook verbeterpunten komen aan bod. De zelfscan is 
inmiddels ook in Maastricht-Heuvelland-Westelijke 
Mijnstreek en in Parkstad geïnitieerd. 

Wensen voor de toekomst
John: “Nieuwe instromers houden met ons binden 
boeien behouden programma. Ervoor zorgen dat 
nieuwe medewerkers zich thuis voelen en op de 
juiste manier worden gecoacht. Praktische zaken 
versimpelen is daar een grote factor in.” Roel vult 
aan: “We zijn aan het kijken naar een andere 
manier van het indelen van de groepen zodat we 
flexibeler zijn met de inzet van personeel. Een aantal 
woningen laten samenwerken in een cluster maakt 
dat die minder gevoelig zijn voor verstoringen. De 
druk op de EVB+ groep neemt toe maar ook in de 
groepen met ouder wordende bewoners in de V&V. 
En er is grote vraag naar het organiseren van 
plaatsen voor de LVB+. We merken dat doelgroe-
pen steeds meer overlappen en gemengd worden 
en dat vraagt om een andere structuur. Daarnaast 
ligt er een ambitie voor jongeren. Ook voor deze 
groep moet meer ruimte komen. Logeren is on-
langs opgestart, dat blijkt een ontzettend geliefd 
product. Ook hier komt meer aandacht voor. 
Dagbesteding wil ik ook op andere wijze vorm en 
invulling gaan geven. De afspraken die we hebben 
gemaakt met bewoners en met verwanten moeten Wim Swaak

NML

Lone Linssen
PS

Marieke van Meerten
Expertisecentrum

Roel Kramer
MHWM

John Jongen
PS

Maurits Barendrecht
NOB

merkbaar zijn, niet enkel afspraken maar ook 
merkbare resultaten.’ Ook Wim wilt graag meer 
diversiteit in de dagbesteding.

Daarnaast geeft hij aan: ‘het is uiteraard van belang 
dat we onze financiële doelstellingen halen, dat we 
duurzaam gezond blijven en kwaliteit blijven leveren.
John: “Handen en voeten geven aan plannen. Meer 
samenwerking tussen MHWM en PS staat hier hoog 
op de agenda. De medezeggenschap ondergaat 
ook een positieve ontwikkeling.” Marieke: “Er wordt 
een perspectiefcoach die jongeren begeleidt aan-
gesteld. Deze zal samen met de jongeren en de 
ouders kijken naar een goede vervolgplek als terug 
naar huis niet tot de mogelijkheden behoort. Dit 
heeft een positief effect op de jongeren die in 
principe uitbehandeld zijn.” Maurits: “Verdere 
verdieping van TIC als inhoudelijk onderliggende 
pijler. Rust en ruimte bewaren. De keten meer op 
resultaat en perspectief. Goede teams blijven 
bouwen blijft ook absolute prioriteit.” ●

Reflecties 
                     en 
reacties
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Vanuit de CCR bewonderen we de arbeid die verzet is om tot een dergelijk rapport te komen, 
het is te zien dat hier veel werk in is gestoken. Het is mooi vormgegeven met persoonlijke 
afbeeldingen en verhalen, die herkenbaarheid opleveren. Door beeldmateriaal te gebruiken 
komt het ook meer tot leven. 

Wat betreft de CCR zouden naast de mooie goede ontwikkelingen, de kritische noten ook 
nog wat duidelijker naar voren mogen komen, deze zijn nu tussen de regels door zeker wel te 
herkennen. Door dit duidelijker weer te geven zou het een iets transparanter en evenwichtiger 
beeld kunnen schetsen. Tevens zijn er ten opzichte van het vorige jaar weinig nieuwe zaken te 
melden, de CCR is dan van mening dat een dergelijk rapport over meerdere jaren zou 
moeten gaan, ook in verband met de geleverde arbeid die erin gaat zitten. 

Het zou volgens de CCR ook een meerwaarde zijn als het rapport meer integraal gemaakt 
kan worden, door bijvoorbeeld financieel jaarverslagen er op een vloeiende manier in te laten 
verwerken. Zodat er geduid kan worden hoe de investeringen hebben bijgedragen aan het 
bevorderen van de kwaliteit van dienstverlening, op een concretere manier. 

Qua vorm/weergave, merkt de CCR dat de grootte en compactheid van het rapport over-
weldigend kan zijn en moeilijk te behappen. Ook de korte presentatie hierop bracht onvol-
doende ondervanging hiervoor. Een beknoptere versie in Taal voor allemaal op voorhand, 
voordat het besproken wordt, zou zeer wenselijk zijn. Waarbij verbinding gelegd wordt tussen 
wat erin gestopt wordt en wat hieruit komt, in relatie tot hoe dit ten goede komt van de 
cliënten.  

Ten slotte wil de CCR nog meegeven dat ze het van belang vinden dat er minder aandacht 
nodig is voor (nieuwe) ambities, maar er juist meer gericht zou moeten worden op focus 
aanbrengen.

Reflectie Centrale Cliëntenraad

MZ Centraal vindt het een uitgebreid en helder rapport waarin de medezeggenschap de 
beschreven ontwikkelingen herkent en onderschrijft. De nieuwe strategie voor langdurige 
zorg is op basis van participatie nog verder ontwikkeld samen met medewerkers, cliënten en 
verwanten. De medezeggenschap ziet in het rapport terug dat steeds meer gewerkt wordt 
volgens de strategie van Koraal en straalt uit dat steeds meer vorm gegeven wordt aan 
goed leven voor onze cliënten, wat aansluit bij de wens van de medewerkers binnen de 
langdurige zorg. Dat maakt dat Koraal gezien kan worden als een aantrekkelijk werkgever. 

Het rapport straalt participatie uit, wat past bij de visie van Koraal. Deze participatie is ook 
het uitgangspunt van de medezeggenschap van Koraal. Naast het delen van formele gegevens 
zijn de vele beschrijvingen van ervaringen van cliënten en medewerkers van toegevoegde 
waarde voor het rapport. Hiermee laat Koraal zien dat de organisatie openstaat voor reflectie 
en betrokkenheid van medewerkers, cliënten en verwanten, wat dit rapport compleet maakt. 

Reflectie MZ Centraal
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Het Kwaliteitsrapport 2022 is rijkelijk gevuld met persoonlijke verhalen uit verschillende 
perspectieven die samenhangend gepresenteerd worden. De gekozen narratieve vorm 
onderstreept de mensgerichte benadering waar Koraal voor staat. Op een prettig leesbare 
manier wordt een inkijk gegeven in hoe zorg en onderwijs binnen Koraal ervaren wordt - ook 
als dat heel complex is.

De verhalen illustreren de ontwikkeling die Koraal in het verleden in gang heeft gezet. Hierin 
worden cliënten gestimuleerd om verwachtingen uit te spreken, mee te praten en mee te 
beslissen. Dit leidt tot meer wensen en toenemende behoefte aan persoonlijke zorg. Dat is 
een mooi resultaat van hoe cliënten voor zichzelf opkomen. De mogelijkheden die Koraal 
heeft zijn echter niet oneindig. Niet alleen vanuit financieel perspectief maar ook vanuit de 
krappe arbeidsmarkt. Het gesprek blijven voeren met cliënten en verwanten over wat haal-
baar is, is daarom belangrijk. De betrokkenheid van verwanten en vrijwilligers om cliënten te 
helpen bij het mee kunnen doen in de maatschappij heeft daarom ook terechte aandacht in 
de rapportage.

De Raad van Toezicht waardeert dat er aandacht is voor diversiteit. Jongeren worstelen 
soms met vraagstukken voorkomend uit hun culturele achtergrond of genderincongruentie. 
De aandacht die daarvoor is, is belangrijk. De maatschappelijke opinie lijkt immers te 
veranderen hetgeen een extra complicerende factor in de kwetsbaarheid van cliënten.

Het Kwaliteitsrapport laat zien hoe trots iedereen is en dat er verbeterpunten zijn. 
Op verschillende momenten komen zelfreflectie en leren aan de orde. Het proces om tot dit 
rapport te komen is eveneens een leerervaring. Het is belangrijk dat de organisatie ontvan-
kelijk blijft voor kritiek, daarvoor worden meerdere mogelijkheden geboden. Uit de bespreking 
van het rapport met het bestuur en de regiodirectie blijkt dat ook daar aandacht voor is.

Reactie Raad van Toezicht

Het maken van de Kwaliteitsrapportage langdurige zorg 2022 is meer dan een administra-
tief sluitstuk van een cyclus, door de verwerking van ervaringen en cijfers. In onze ogen vervult 
het maken van dit rapport een belangrijke functie in het verbreden en verdiepen van inzichten om 
samen in gesprek te gaan en ons leerproces te versterken. We kijken met veel waardering naar 
deze rapportage die rijkelijk gevuld is met warme, persoonlijke en soms indringende verhalen. 

Ontwikkelen van cliënten en medewerkers is gericht op het mee kunnen doen in onze maat-
schappij. Net zoals door de cliëntmedezeggenschap in de rapportage genoemd is dat 
‘kwaliteit’ een begrip is dat voor iedereen een andere lading kan hebben, geldt dat ook voor 
meedoen. Zo lezen we dit ook in het Kwaliteitsrapport: meedoen varieert van thuis samen 
leren koken tot naar het werk of een festival gaan. Maar ook om overal en altijd dan jezelf 
kunnen en mogen zijn. Jezelf zijn en onvoorwaardelijke acceptatie zijn twee belangrijke 
aspecten om elke dag gelukkig te zijn - vanuit je eigen mogelijkheden die je al hebt of die 
we samen creëren. 

Meepraten, meedenken en meedoen zijn daarom de drie pijlers onder de participatie zoals 
wij die binnen Koraal hoog in het vaandel hebben staan. Eigen regie staat daarbinnen 
centraal. Het voeren van eigen regie begint voor cliënten op individueel niveau en in de eigen 
leefomgeving, daar gaat het immers over. De cliënt, zijn/haar verwant en met de medewer-
ker bespreken wat de cliënt belangrijk vindt en hoe dit samen gerealiseerd kan worden. Hun 
onderlinge verbondenheid wordt meermaals geïllustreerd in dit rapport. Op organisatieni-
veau zien we dit terug in de cliëntmedezeggenschap die in 2021 opnieuw ingericht is en waar 
we ervaring opdoen om samen, cliënten uit langdurige zorg, uit jeugdhulp en hun verwanten, 
medezeggenschap vorm te geven. Ook dit draagt bij aan eigen regie maar dan op een 
collectieve manier. 

Aanvullend op de verhalen die laten zien hoe we dat doen en hoe dat ervaren wordt, gebrui-
ken we binnen Koraal Mijn Mening. Een hulpmiddel dat door Koraal ontwikkeld is om cliënt-
tevredenheid te meten en het gesprek daarover te voeren. Het ‘rapportcijfer’ over 2022 is 8,3 
en ligt net boven de uitkomst van 2021. Eigen regie, als onderdeel daarvan, scoort relatief 
laag (6,8) máár ten opzichte van 2021 zien we juist daar een toename. 

Het Kwaliteitsrapport 2022 laat mooie resultaten zien waar we trots op zijn. In 2021 hebben 
we de deelstrategie Langdurige zorg vastgesteld, deze bepaalt op hoofdlijnen waar we 
vanaf dat moment aan werken. Dit past bij de reflectie van de cliëntmedezeggenschap dat 
het Kwaliteitsrapport ten opzichte van vorig jaar vergelijkbare onderwerpen bevat. De 
ontwikkeling is immers een doorlopend proces van enkele jaren dat enerzijds een basis biedt 
en anderzijds richting geeft om te veranderen en te leren.  

In het Kwaliteitsrapport noemen we ook onze wensen voor 2023. In de kern gaan deze over 
onszelf blijven uitdagen om participatie van cliënten en verwanten te vergroten; Dat we in 
staat zijn om kritisch naar onszelf te blijven kijken en te ontwikkelen. Prioriteren hoort 
daarbij. Omdat zorg en begeleiding ‘mensenwerk’ is, is de krapte op de arbeidsmarkt steeds 
vaker aanleiding om kritisch te reflecteren op wat goede zorg kan zijn en dat we zoeken naar 
innovatieve hulpmiddelen om die te blijven bieden. 

Een gelukkig leven leiden, eigentijds leren en plezieriger werken zijn moeilijk te vatten in 
kaders, normen en systemen. Daarom blijft het gesprek daarover voeren belangrijk. Een 
gesprek waarin ruimte blijft om samen kritisch te kunnen reflecteren, lastige kwesties te 
bespreken en successen te vieren.   

Terugkijkend op hoe we dit deden, geeft veel energie en vertrouwen in hoe we daar samen 
mee verder gaan. 

Reactie Raad van Bestuur
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